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Interpellatie van de heer H. Suykerbuyk
tot de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
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Nr. 3 Woensdag 17 oktober 1990
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 45

Interpellaties (Regl. art. 76)
Interpellatie van de heer A. Denys tot de
heer G. Geens, Voorzitter van de Vlaam-
se Executieve, Gemeenschapsminister
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Arbitragehof

Schriftelijke vragen
Indiening, blz. 89
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Actuele vraag van de heer J. Dufaux tot
de heer T. Kelchtermans, Gemeenschaps-
minister van Leefmilieu, Natuurbehoud
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stankoverlast in Sint-Truiden, blz. 90
Actuele vraag van de heer G. Bossuyt tot
de heer T. Kelchtermans, Gemeenschaps-

minister van Leefmilieu, Natuurbehoud
en Landinrichting, over de aanwezigheid
van schadelijke stoffen in de ondergrond
van de E 17 tussen Kortrijk en Rijsel, blz.
91
Actuele vraag van de heer H. Suykerbuyk
tot de heer T. Kelchtermans, Gemeen-
schapsminister van Leefmilieu, Natuurbe-
houd en Landinrichting, over de mogelij-
ke bouw van een verbrandingsoven te
Schelle, blz. 92
Actuele vraag van mevrouw F. Brepoels
tot de heer T. Kelchtermans, Gemeen-
schapsminister van Leefmilieu, Natuurbe-
houd en Landinrichting, over de jacht in
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Actuele vragen (Regl. art. 75) (Voortzet-
ting)
Actuele vraag van de heer C. Lisabeth tot
de heer J. Sauwens, Gemeenschapsminis-
ter van Openbare Werken en Verkeer,
over een aanvraag voor een vergunning
tot exploitatie van een slibstort in de Cal-
lemoeievijver te Nazareth
Actuele vraag van de heer A. Denys tot
de heer J. Sauwens, Gemeenschapsminis-
ter van Openbare Werken en Verkeer,
over het eventueel aanwenden van de
zandwinningsput Callemoeie te Nazareth
als slibstortplaats
Actuele vraag van de heer A. Deneir tot
de heer T. Kelchtermans, Gemeenschaps-
minister van Leefmilieu, Natuurbehoud
en Landinrichting, over het verzoek tot
het storten van baggerspecie in de Calle-
moeievijver te Nazareth, blz. 95
Actuele vraag van de heer M. Olivier tot
de heer J. Sauwens, Gemeenschapsminis-
ter van Openbare Werken en Verkeer.
over maatregelen betreffende de veilig-
heid op de Ring rond Waregem, blz. 99
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Interpellatie van de heer J. Geysels tot de
heer T. Kelchtermans, Gemeenschapsmi-
nister  van Leefmilieu, Natuurbehoud en
Landinrichting, over mogelijke vrijstelling
van milieuheffingen, blz. 100

Sprekers : de heer J. Geysels, Minister
T. Kelchtermans, de heer L. Hancké

Adviescomité Brussel
Werkgroep Migranten
Samenstelling, blz. 104

Voorstel van decreet van de heer E. Van
Rompuy C.S. houdende organisatie en er-
kenning van lokale radio’s
- 285 (1989-1990) - Nrs. 1 tot 14
Voorstel tot verdaging, blz. 104

Sprekers : de heren A. Denys, A. De
Beul, E. Van Rompuy

Vaste Commissie voor Taaltoezicht
Voordracht van kandidaten voor de be-
noeming van vijf vaste en vijf plaatsver-
vangende leden van de Vaste Commissie

voor Taaltoezicht - Nederlandse afde-
ling, blz. 106

Ontwerp van decreet tot vaststelling van
de regelen inzake de verdeling van het
Vlaams Gemeentefonds
- 385 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2 X
Hoofdelijke stemming, blz. 106

Voorstel van decreet van de heer M. Oli-
vier C.S. houdende vaststelling van het wa-
pen. de vlag, het volkslied en de feestdag
van de Vlaamse Gemeenschap
- 174 (1988-1989) - Nrs. 1 tot 3
Hoofdelijke stemming, blz. 107

Spreker : de heer J. Geysels

Voorstel van decreet van de heer E. Van
Rompuy C.S. houdende organisatie en er-
kenning van lokale radio’s
- 285 (1989-1990) - Nrs. 1 tot 14
Voorstel tot verdaging, blz. 109
Aangehouden stemmingen, blz. 109
Hoofdelijke stemming, blz. 112

Sprekers : de heren A. Denys, H. Van
Dienderen, M. Bartholomeeussen, E.
Van Rompuy

Motie van aanbeveling van de heer W.
De Vlieghere C.S. tot besluit van de op 9
juli 1990 door de heren F. Vermeiren, W.
Cortois en L. Peeters gehouden interpel-
laties tot de heer T. Kelchtermans, Ge-
meenschapsminister van Leefmilieu, Na-
tuurbehoud en Landinrichting, over de
vestiging van een huisvuilverbrandingso-
ven te Grimbergen
- 376 (1989-1990) - Nr. 1
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Sprekers : de heren M. Capoen, W.
Cortois, L. Peeters, F. Vermeiren, W.
De Vlieghere

Motie van aanbeveling van de heren J.
Geysels en P. Van Grembergen tot besluit
van de op 9 juli 1990 door de heer H. Van
Dienderen gehouden interpellatie tot de
heer P. Dewael, Gemeenschapsminister
van Cultuur, over het programma-aanbod
van BRT en VIM
- 377 (1989-1990) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 117

Spreker : de heer H. Van Dienderen

Motie van aanbeveling van de heer G.
Annemans  C.S. tot besluit van de op 10
juli 1990 door de heer F. Dewinter  gehou-
den actuele interpellatie tot de heer D.
Coens, Gemeenschapsminister van On-
derwijs, over de aanwezigheid van mi-
grantenkinderen in het onderwijs
- 378 (1989-1990) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 119

Regeling van de werkzaamheden, blz. 120

Omslag 3



3e vergadering Woensdag 17 oktober 1990
Middagvergadering

VOORZITTER : de heer L. Van-
velthoven
- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.
- De vergadering wordt geopend om
14.09 uur.

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

A. Leysen, M. Mahieu, V. Vander-
heyden, W. Van Durme,  R.  Van
Steenkiste ; gezondheidsredenen.

Jozef Bosmans, 1. Egelmeers, W.
Martens, G. Sprockeels, J. Timmer-
mans, R. Uyttendale, 0. Van den
Broeck ; buitenslands.

H. Adriaensens, H. Candries, F.
Cauwenberghs, 0. Lefeber, A.-M.
Neyts-Uyttebroeck ; ambtsverplich-
tingen.

INTERPELLATIES (Regl. art. 76)

Interpellatie van de heer A. Denys
tot de heer G. Geens, Voorzitter van
de ‘Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Financiën en Be-
groting, over het negeren, door de
Vlaamse Executieve, van de door de

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 3
17 oktober 1990

Vlaamse Raad op 7 februari 1990
aangenomen resolutie betreffende
maatregelen om een einde te maken
aan de compensatiepolitiek

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Denys tot
de heer Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Financiën en Be-
groting, over het negeren, door de
Vlaamse Executieve, van de door de
Vlaamse Raad op 7 februari 1990
aangenomen resolutie betreffende
maatregelen om een einde te maken
aan de compensatiepolitiek.

De heer Denys heeft het woord.

De heer A. Denys (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Voorzitter van de Executieve, dames
en heren, een bekend Vlaams colum-
nist schreef ooit : Eén van de oorza-
ken van vele Vlaamse nederlagen is
het gebrek aan Vlaamse vastberaden-
heid die op een geslepen wijze uitge-
buit wordt door de Franstalige land-
genoten.

Het dossier van de verhoogde over-
heveling van het kijk- en luistergeld
is daar een perfecte illustratie van.
Zoals de haan uit het evangelie die
driemaal kraaide hebben ook wij de-
ze kwestie drie keer ter sprake ge-
bracht in de Vlaamse Raad. Een eer-
ste maal in december 1989 toen we
de aandacht vestigden op de uitlatin-
gen van nationaal Begrotingsminister
Schiltz die verklaard had dat een ver-
hoogde ristornering van het kijk- en
luistergeld de poort opnieuw opende
voor een compensatiepolitiek. De
Voorzitter van de Executieve ant-
woordde daarop dat daar geen spra-

Berichten van verhindering
Maatregelen m.b.t. de compensatiepolitiek

ke kon van zijn, dat de financierings-
wet alle poortjes voor nieuwe com-
pensaties had gesloten.

Op 7 februari 1990 keurde politiek
Vlaanderen voor de eerste maal een
resolutie goed waarbij definitief af-
stand werd gedaan van de wafelijzer-
politiek. Wij betreurden dat het om
een afgezwakte versie ging, maar hoe
dan ook, zwart op wit hadden alle
meerderheidspartijen zich uitgespro-
ken tegen de nefaste compensatiepo-
litiek. Een verhoogde ristornering
van het kijk- en luistergeld, van de
verkeersbelasting en van de erfenis-
rechten kon volgens deze resolutie
pas als volgende drie voorwaarden
zijn vervuld, met name een nieuwe
overheveling van bevoegdheden, een
plotse onvoorziene daling van die in-
komsten en een plotse onverwachte
groei van de uitgaven die gelijklo-
pend moet zijn in alle regio’s. In geen
enkel ander geval mocht artikel 10
van de financieringswet toegepast
worden.

Op 30 mei 1990 reageerden wij dan
voor de derde keer met een nieuwe
interpellatie. De stakingsgolf in het
Franstalig onderwijs en de verklarin-
gen van het Vlaamse ABVV riepen
bij mij de vrees op dat de Vlaamse
anti-wafelijzermuur wel eens op-
nieuw zou kunnen worden gesloopt.
In zijn antwoord stelde de Voorzitter
van de Executieve mij gerust. Meer
nog, ik werd voor een stuk terecht
gewezen. Denys en de PW zagen in
alles spoken, zo klonk het. We hoef-
den om niets bekommerd te zijn. Er
was een goedgekeurde resolutie in de
Vlaamse Raad en dat was het uit-
gangspunt waarop de Voorzitter van
de Vlaamse Regering zich zou base-
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Denys

ren in het Overlegcomité waar
dossier ter sprake zou komen.

het

We kregen dan ook een koud stort-
bad toen we enkele maanden geleden
vernamen dat er van die Vlaamse
standvastigheid niets meer overbleef.
Op 4 september 1990 besliste het
Overlegcomité namelijk toch tot een
verhoging van het kijk- en luistergeld
met 300 miljoen frank.

Bovendien was onze ontgoocheling
nog groter deze week tijdens de be-
spreking van de nationale begroting
van nationaal Begrotingsminister
Schiltz te vernemen dat dit is gebeurd
zonder enig protest vanwege de ver-
tegenwoordiger van de Vlaamse Re-
gering, de heer Geens. Zelfs meer,
volgens de heer Schiltz staat de heer
Geens altijd als eerste klaar om zijn
akkoord te geven, als er maar com-
pensaties op tafel liggen. Hij verwees
ter zake naar het aanslepend dossier
van de onderwijslasten.

Ik voeg daar nog een dossier bij, na-
melijk dat van het Waalse staalbedrijf
MRA, waarvan u in het Overlegco-
mité toegaf dat de nationale schatkist
vroegere schulden zou overnemen
onder de vorm van stemgerechtigde
aandelen ten gunste van de Waalse
regio. U ging hiermee akkoord, om-
dat u natuurlijk mikte op compensa-
ties. Een deel ervan werd trouwens
gebruikt voor de regeling in de
scheepsbouwsector.

Mijnheer de Voorzitter van de
Vlaamse Regering, uw houding in
het Overlegcomité staat in schril con-
trast met uw uitspraken en uw belof-
tes in de Vlaamse Raad. U houdt
geen rekening met een goedgekeurde
resolutie in ons Vlaams Parlement en
u blijft de Vlaamse belastingbetaler
in zijn zakken zitten. Alhoewel er
compensaties komen uit de nationale
schatkist, zijn we als Vlamingen de
grote dupe, aangezien wij 60 ten hon-
derd aandeel in de belastingopbreng-
sten hebben.

Het argument dat het hier om een
klein bedrag gaat, gaat natuurlijk niet
op. Zoals collega Van Rompuy reeds
vroeger zei moeten wij, als de Frans-
taligen voor een klein bedrag reeds
aan een belangrijk principe willen

tornen, zeker neen zeggen. Want
juist dan, zo zei collega Van Rompuy
nog, willen ze de poort openen voor
meer en nieuwe compensaties. Door
uw passieve houding tijdens het
Overlegcomité hebt u die poort ge-
opend, hebt u de fles ontkurkt.

Mijnheer de Voorzitter van de
Vlaamse Regering, uw Vlaamse
standvastigheid heeft dus wel geteld
slechts negen maanden geduurd. De-
ze vaststelling is erg voor u, maar des
te erger voor Vlaanderen in onder-
handelingen met de Franstaligen.
Wat wij in de Vlaamse Raad bij
meerderheid ook beslissen, daar zul-
len zij geen rekening mee houden.
De Franstaligen hebben met dit dos-
sier immers kunnen vaststellen dat al-
les toch kan worden geregeld met een
vertegenwoordiger van Vlaanderen
die dat allemaal aan zijn laars lapt.

Dit is een intrieste vaststelling op de-
ze eerste werkdag na de euforie van
de tiende verjaardag van de Vlaamse
Raad.

Mijnheer de Voorzitter, ik luister
met veel belangstelling naar wat de
Minister ter zake als uitleg zal geven.

De Voorzitter : Minister Geens heeft
het woord.

Minister G. Geens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, geachte col-
lega’s, de heer Denys trekt mijn
Vlaamse standvastigheid in twijfel.
Dat is zijn goed recht, zoals het ook
zijn goed recht is zich fundamenteel
te vergissen. Ik zal u dat bewijzen.
Op het Overlegcomité van 12 sep-
tember 1990 werd overeengekomen
een bijkomend gedeelte van de op-
brengst van het kijk- en luistergeld
over te dragen aan de Gemeenschap-
pen. De bijkomende overdracht be-
draagt 300 miljoen voor de drie Ge-
meenschappen. Daarvan komt 190
miljoen aan de Vlaamse Gemeen-
schap toe, zijnde circa 60 ten honderd
op basis van de lokalisatie van de op-
brengst in Vlaanderen en 10 ten hon-
derd van de opbrengst geïnd in het
Brussels Hoofdstedelijk Gebied. Op
die manier komt het deel van het
kijk- en luistergeld dat wordt toege-
wezen aan de Gemeenschappen op
73,32  ten honderd. Voorheen was dat
71,91  ten honderd. Wij hebben de

geraamde opbrengst van 9,8735 mil-
jard in de begroting ingeschreven.
Deze bijkomende overdracht stemt
overeen met de samengestelde intrest
op het totale bedrag van 428 miljoen
dat gelijk is aan het totale bedrag van
de gelden die door de administratie
van de BTW, registratie en domeinen
worden geïnd. Dit zijn schuldvorde-
ringen die betrekking hebben op de
minderjarigen die werden geplaatst
in instellingen voor de periode tussen
1 oktober 1980 en 30 april 1987. Deze
gelden moesten krachtens de wet van
1980 toekomen aan de Gemeen-
schappen en zouden door de nationa-
le administratie verder worden geïnd
zoals dit voor vele inningen gebeurt.
Wij hebben geen eigen inningsdienst.
De nationale administratie heeft dat
bedrag geïnd maar heeft het nooit
doorgeschoven. Het geld stond dus
op een geblokkeerde rekening. De
voorgaande Regeringen hebben er
nooit een regeling in getroffen. Het
zal u interesseren, mijnheer Denys,
dat op een bepaald ogenblik de Re-
gering besliste niet meer het wedde-
supplement te betalen van de leer-
krachten, gedetacheerd bij de Euro-
pese scholen. Zo zouden wij bijvoor-
beeld ook vanaf morgen onze bijdra-
gen aan de UNO niet meer kunnen
betalen. Wij hebben dat niettemin
gedaan voor die gedetacheerde leer-
krachten die een weddesupplement
krijgen. Ik weet dat het een groot
bedrag is maar dat doet niet ter zake.
België heeft zich geëngageerd dat te
doen en is er dus toe verplicht. Niet-
temin heeft men gezegd er niet meer
voor te betalen. De Europese scho-
len hebben via het Europees Ge-
rechtshof de Belgische staat laten
veroordelen. Het zijn dus weer de
Belgen die niet betalen. Men heeft
ons de factuur overgemaakt want de
nationale Regering is de mening toe-
gedaan dat, vermits het onderwijs ge-
communautariseerd is, het een zaak
is van de Gemeenschappen en wij dus
moeten betalen. Wij zeggen dat we
betalen vanaf 1 januari 1989, name-
lijk vanaf het ogenblik dat wij voor
onderwijs bevoegd zijn. Wij hebben
de verbintenis van de nationale staat
overgenomen en wij zullen die hono-
reren. Het is echter evident dat wij
niets te maken hebben met de perio-
de vóór 1 januari 1989. Wij brengen
dus de zaak ter sprake in het Over-
legcomité. I n  d i t  o r g a a n  k o m t
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Geens

men vaak tot overeenkomsten, ook
al worden die niet altijd uitgevoerd,
maar dat is een andere zaak. Wij leg-
den het probleem van de geplaatste
minderjarigen dus voor aan het Over-
legcomité. Op 4 juli 1989 werd een
overeenkomst bereikt over de directe
inning als niet-fiscale ontvangsten
vanaf 1 januari 1989. Tot eind 1988
wordt het geld door de nationale ad-
ministratie geïnd, nadien moeten wij
er zelf voor zorgen. Bovendien werd
beslist dat de bedragen die geïnd wer-
den tussen april 1987 en eind decem-
ber 1988 en die op een wachtrekening
stonden, rechtstreeks aan de Ge-
meenschappen zouden worden over-
gemaakt. Daarmee blijft er nog een
probleem bestaan voor de periode
vóór 30 april 1987, dit wil zeggen
voor de bedragen die de nationale
administratie heeft geïnd tussen 1 ok-
tober 1980 en 30 april 1987 en die
reeds gebracht werden in de rijksmid-
delenbegroting. Er werd dan beslist
dat langs een verhoogde ristornering
van het kijk- en luistergeld deze
schuld zou worden gedelgd. Ik kan
hier niet spreken over een compensa-
tie, want dat is een verkeerd woord.
Het verschuldigde geld werd op de
hierboven vermelde manier betaald.
Het gaat hier dus niet om een toepas-
sing van een wafelijzerpolitiek.

Mijnheer Denys, u maakt zich over
deze term nogal druk. Terloops merk
ik even op dat ik deze heb uitgevon-
den, maar dat doet niet ter zake. Het
gaat hier om gelden die wij moesten
krijgen en die men niet had overge-
maakt. Dat is uiteindelijk wél ge-
beurd en bijgevolg zie ik niet in welke
tegenspraak er bestaat tussen dit feit
en de houding die ik hier altijd heb
aangenomen en ook vandaag nog
aanneem. Ik herhaal dat ik mij houd
aan de beslissingen die werden geno-
men. Dit is geen toepassing van wa-
felijzerpolitiek, wél integendeel. Dit
is een toepassing van Vlaamse stand-
vastigheid en daar is geen speld tus-
sen te krijgen. (Applaus)

zoeken naar een dergelijke uitleg.
Mijnheer de Minister, ik heb dit the-
ma driemaal aangesneden ; u heeft
ons nooit gezegd dat er nog een potje
is, afkomstig van de nationale admi-
nistratie, financiële middelen die in
feite aan de regio moeten worden
overgemaakt.

Ter gelegenheid van de financierings-
wet heeft men ons steeds gezegd dat
de oude rekeningen vereffend en ver-
rekend waren en dat er met een nieu-
we lei werd gestart. Er was één dis-
cussiedossier, het dossier over de on-
derwijsschulden.

Mijnheer de Minister, nu komt u aan-
draven met een oud potje, geïnd door
de nationale administratie, dat in fei-
te toekomt aan de regio’s. Het is de
eerste keer dat u zoiets zegt. U hebt
dit niet gezegd in een antwoord op
een vroegere interpellatie. Uw ant-
woord staat in schril contrast met het-
geen uw nationale collega, Minister
Schiltz, in aanwezigheid van de heer
Van Rompuy deze week in de Begro-
tingscommissie van de Kamer heeft
gezegd.

De heer Schiltz is op dat vlak altijd
eerlijk geweest. Ik ben het niet eens
met zijn standpunt, maar hij zei
steeds : Ik wil driehonderd miljoen
frank geven, als daarmee de sociale
vrede voor een stuk wordt bewaard.
Minister Schiltz heeft eerlijk toegege-
ven dat een verhoging van het kijk-
en luistergeld de grondslag is om te-
gemoet te komen aan de eisen van
het Franstalig Gemeenschapsonder-
wijs.

Mijnheer de Minister, u komt hier
een verklaring afleggen, totaal naast
de kwestie en geheel in tegenstrijd
met de filosofie van de financierings-
wet. Dat is zeer zwak. Ik had u liever
zoals Minister Schiltz horen zeggen :
Wij hebben het gedaan omdat wij er
niet onderuit konden, het is de laat-
ste keer geweest. U probeert uw hou-
ding te omzeilen ; dit vinden wij wei-
nig moedig en gevaarlijk voor de toe-
komst.

gen nu reeds een verhoging van het
kijk- en luistergeld.

Ik dacht dat de geest en de letter van
de anti-wafelijzerresolutie zeer dui-
delijk was, dat er geen verhoging zou
komen van het kijk- en luistergeld
zonder dat er een bijkomende be-
voegdheidsoverdracht was en zonder
dat de inkomsten hiervan plotseling
zouden dalen of de uitgaven om de
een of andere reden in de Gemeen-
schappen of Gewesten zouden stij-
gen. Dit is niet gebeurd en deson-
danks is er een verhoging gebeurd
van driehonderd miljoen.

Mijnheer de Minister, in tegenstel-
ling tot Minister Schiltz bent u weinig
moedig om dat niet te erkennen en
toe te geven. Wij krijgen angst dat
het principe, dat hier door alle poli-
tieke partijen werd goedgekeurd,
wordt ondergraven door verklarin-
gen zoals deze die zojuist door de
Minister werden afgelegd.

De PW overweegt een motie van
aanbeveling in te dienen waarbij zou
geëist worden dat de resolutie inte-
graal - naar geest, letter en wet -
wordt toegepast.

De Voorzitter : Minister Geens heeft
het woord.

Minister G. Geens : Mijnheer de
Voorzitter, als reactie hierop wil ik
twee elementen aanhalen :

ten eerste, de tijd van geven en toe-
geven is al lang voorbij. Wij blijven
bij het standpunt waaraan wij altijd
hebben vastgehouden en dit is ook
het geval voor de toekomst ;

ten tweede, u spreekt over potjes.
Zelf had u het over een pot van 50
à 55 miljard, bedrag dat in het kader
van de ristornering van een aantal
belastingen nog beschikbaar blijft
voor de Gemeenschappen en de Ge-
westen. U haalt alle potten door me-
kaar zodat u natuurlijk een kegelspel
krijgt waaraan ik mij niet waag.

De Voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

De heer A. Denys : Mijnheer de
Voorzitter, geachte collega’s, ik denk
dat de Minister lang heeft moeten

Zijn er nog dergelijke potjes ? Wan-
neer komt er een duidelijke afreke-
ning ? Hetzelfde argument kan im-
mers binnen één of twee maanden
opnieuw worden gebruikt. De Frans-
talige leerkrachten en syndicaten vra-

Motie van aanbeveling

De Voorzitter : Door de heer Denys
werd tot besluit van deze interpellatie
een met redenen omklede motie van
aanbeveling aangekondigd. Ze moet
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Voorzitter De heer Lauwers heeft het woord.

Volgens VU- Volksvertegenwoordiger
H. Lauwers getuigen de uitspraken
die Executieve-Voorzitter G. Geens
(CVP) in het kader van het in uitzicht
gesteld verzuilingsdebat lanceerde,
van een groot misprijzen voor het Par-
lement

uiterlijk 24 uur na de sluiting
vergadering zijn ingediend.

van de

De Raad zal zich daarover tijdens
een volgende Openbare Vergadering
moeten uitspreken.

Het incident is gesloten.

Interpellatie van de heer H. Lauwers
tot de heer G. Geens, Voorzitter van
de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Financiën en Be-
groting, over zijn houding ten opzich-
te van een verzuilingsdebat in de
Vlaamse Raad

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Lauwers tot
de heer Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Financiën en Be-
groting, over zijn houding ten opzich-
te van een verzuilingsdebat in de
Vlaamse Raad.

De heer H. Lauwers (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Voorzitter van de Executieve, colle-
ga’s, de aanleiding tot deze interpel-
latie is intussen al een drietal maan-
den oud omwille van het parlemen-
tair reces. Ik ga het dan ook zeer kort
houden, te meer omdat ik momen-
teel twee Commissies zou moeten bij-
wonen. De afwezigheid van de parle-
mentsleden in dit halfrond zegt dus
niets over hun parlementaire activi-
teiten. Bovendien wil ik hier geen de-
bat uitlokken over de verzuiling als
dusdanig. Ik meen dat dit beter in de
werkgroep gebeurt waar de sfeer tot
nog toe volgens mij voldoende sereen
is om tot een behoorlijk gesprek te
komen. Tevens is het hier niet het
geschikte forum om daarover te spre-
ken. Wel wil ik het even hebben over
het principe.

Mijnheer de Voorzitter, het verbaas-
de mij te lezen dat u dit debat achter-
haald vindt, dat u het uit de tijd vindt,
dat het volgens u geen zin had en dat
u bovendien meent dat ontzuiling
aanleiding zou geven tot een waar-
dendeficit. Ik ben het daarmee niet
eens maar laat dat nu ter zijde. U
mag inderdaad een eigen mening
hebben. U is niet, zoals de Koning,
een instituut. U bent een politicus die
het volste recht heeft uw mening
dienaangaande naar voren te bren-
gen. Als Vlaamse Minister-president
doet u evenwel een uitspraak over de
opportuniteit, over de nuttigheid van
een Commissie - die op initiatief
van de wetgevende macht van de
Vlaamse Raad is opgericht - zelfs
vóór die werkgroep tot een besluit is
gekomen.

Als Premier Martens nog voor het
beëindigen van de werkzaamheden
van een Commissie, zoals bijvoor-
beeld over de wapenhandel,  de
staatshervorming of de bende  van
Nijvel, zou verklaren dat hij het de-
bat voorbijgestreefd vindt en dat het
niet aan hem besteed is, zou dit niets
minder betekenen dan een grote po-
litieke discussie met een risico voor
de stabiliteit van de Regering.

Dat was nu niet het geval. Ten eer-
ste, omdat het vakantie was en, ten
tweede, omdat u deel uitmaakt van

een proportioneel samengestelde Re-
gering en daardoor een meer stabiele
positie heeft.

Ik wil niet nodeloos polemiseren
maar ik ben van oordeel dat u van
die positie misbruik heeft gemaakt.
Ik herhaal het : dat u dit denkt, is
uw recht, maar dat u dit als Voorzit-
ter in het openbaar zegt, vind ik on-
gehoord.

Dit is voor mij één van de meest frap-
pante uitspraken van misprijzen van
een Minister voor een Parlement die
ik in de tweeënhalf jaar dat ik hier
werk, al heb gehoord. Het verbaast
mij dan ook dat u geen moeite heeft
gedaan om die uitspraak af te zwak-
ken. Integendeel, twee weken later
heeft u iets gelijkaardigs in een ande-
re krant verklaard.

Dit dient ook het standpunt van uw
partij niet. In de werkgroep verzui-
ling heeft de heer Van Peel gepoogd
om het gesprek uit de loopgrachten
te halen, wat ik een verdienste vind.
Ik behoor niet tot de pessimisten die
vrezen dat de Commissie op een sis-
ser zal uitlopen ; ik meen dat er een
kans is om een stap vooruit te doen.

U heeft die uitspraak nu eenmaal ge-
daan. Het minste dat u nu kan doen
is ze vooralsnog recht te zetten en te
verklaren dat u het met een bepaalde
definitie van verzuiling niet eens
bent, dat die in onze samenleving
niet meer operationeel is, of iets der-
gelijks. Die tendens leeft ook in de
werkgroep. Maar verklaar tenminste
dat de werkgroep bijzonder goed
werk levert op het vlak van het her-
definiëren en onderstrepen van de rol
van de overheid in een verzorgings-
en welzijnsmaatschappij.

Dat is de teneur, niet alleen van de
wetenschapslui maar ook van uw
fractie, althans van de delegatie van
uw partij die deel uitmaakt van de
Commissie.

Ik had verwacht dat u onmiddellijk
zelf een rechtzetting zou doen. Ik
vraag u dit nu te doen en een verkla-
ring af te leggen over het feit dat de
Executieve bereid is snel werk te ma-
ken van de voorstellen, de resoluties
of de aanbevelingen van de werk-
groep. Pas dan is voor mij dit incident
gesloten. (Applaus bij de VU)
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De Voorzitter : Minister Geens heeft
het woord.

Minister G. Geens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, collega’s, ik
dank de heer Lauwers voor zijn be-
langstelling voor mijn verklaringen.
Ik feliciteer er hem voor mijn inter-
view te hebben gelezen, niettegen-
staande de vakantiesfeer, de zomerse
temperaturen op dat ogenblik, enzo-
voort. Hij was trouwens niet de eni-
ge.
De journalist die mij heeft onder-
vraagd heeft exact weergegeven wat
ik heb verklaard en ik voel geen en-
kele behoefte om mijn uitspraken in
welke zin dan ook te wijzigen. Ik kan
deze uitspraak nog aanvullen, maar
dat is mijn bedoeling niet. Ik kan er
enkel maar het volgende over zeg-
gen. Mocht dergelijk verzuilingsde-
bat, en ik vrees dat we daar naartoe
zullen gaan, gaan over de authentici-
teit van de organisaties - of een
christelijke organisatie wel degelijk
christelijk is en een socialistische or-
ganisatie wel degelijk socialistisch -
en de authenticiteit van de uitvoering
van de taken die dergelijke instellin-
gen zich voornemen uit te voeren,
dan heeft dat met politiek niets te
maken. Men kan daarbij hooguit ver-
wijzen naar een geestelijke leider,
maar daarvoor zijn wij niet in de po-
litiek. Een debat over de authentici-
teit is hier geenszins op haar plaats.

De heer Lauwers
gen gesteld.

heeft mij drie vra-

Ten eerste vroeg hij of ik mijn verkla-
ringen zal herroepen en of ik deze
heb afgelegd in mijn persoonlijke
naam of vanuit mijn functie van
Voorzitter van de Vlaamse Regering.
Ik antwoord hierop dat ik deze ver-
klaringen heb afgelegd in mijn per-
soonlijke naam en dat ik ze niet zal
herroepen. Het verwondert mij dat
men mij het recht ontzegt om per-
soonlijke verklaringen af te leggen.
Men heeft steeds de mond vol over
openheid in de politiek en dergelijke
dingen meer, maar de Voorzitter van
de Vlaamse Regering zou geen per-
soonlijke uitspraken mogen doen
over bepaalde thema’s, die dan bo-
vendien nog geen politieke thema’s
zijn.

Ten tweede vroeg hij of ik, wanneer
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de Commissie er zou om verzoeken,
mijn volledige medewerking aan de
werkzaamheden zou verlenen. Ik
verduidelijk dat het hier niet gaat om
een Commissie, maar om een werk-
groep. Ik kan hier zeker bevestigend
op antwoorden. Gevolg gevend aan
een vraag van de werkgroep, heb ik
aan mijn tien collega’s een brief ge-
stuurd met het uitdrukkelijk verzoek
alle mogelijke inlichtingen te ver-
schaffen.

Ten derde vroeg hij mij welke de
houding zal zijn van de Vlaamse Re-
gering indien deze werkgroep tot
conclusies zou komen of wanneer
aanbevelingen door de Vlaamse
Raad zouden worden gestemd. Bij
aanbevelingen is het de constante ge-
dragslijn van de leden van de Vlaam-
se Regering om zich te onthouden,
wat door iedereen ook wordt nageko-
men, Het is logisch dat wij bij derge-
lijke aanbevelingen noch voor noch
tegen stemmen. Er werd mij ook ge-
vraagd welk gevolg wij daaraan zul-
len geven. Wij hebben van de Vlaam-
se Raad reeds een aantal aanbevelin-
gen gekregen. Deze worden telkens
met grote interesse onderzocht, en er
wordt, in het kader van de regerings-
politiek, het passende gevolg aan ge-
geven. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Lauwers
heeft het woord.

De heer H. Lauwers : Mijnheer de
Voorzitter, ik heb juist het tegendeel
beweerd van wat Minister Geens in
zijn antwoord doet uitschijnen. Los
van het feit dat ik hier niet het debat
over de verzuiling wil beginnen, is
het zeker dat de werkgroep zich op
het ogenblik niet bezighoudt met het
beoordelen van de authenticiteit van
vrije verenigingen. Dit stadium van
het verzuilingsdebat is voorbij.

Ik betwist ook niet dat de Voorzitter
van de Vlaamse Executieve het recht
heeft op een eigen mening, maar hij
heeft in het openbaar de opportuni-
teit, het nut van die werkgroep be-
twijfeld, meer zelfs, hij heeft uitdruk-
kelijk gezegd dat hij die werkgroep
nutteloos en overbodig vindt. Dat
vind ik toch krasse uitspraken van de
Voorzitter van de uitvoerende macht
over een werkgroep van de wetge-
vende, de controlerende macht. Dat

Verzuilingsdebat
Dijkwerken streek Rupelmonde

vecht ik aan, los van de persoonlijke
mening van Minister Geens.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Interpellatie van de heer A. Denys
tot de heer G. Geens, Voorzitter van
de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Financiën en Be-
groting, en de heer J. Sauwens, Ge-
meenschapsminister van Openbare
Werken en Verkeer, over het uitblij-
ven van de dijkwerken die de streek
van Rupelmonde moeten beveiligen
tegen overstromingen
De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Denys tot
de heer Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Financiën en Be-
groting, en de heer Sauwens, Ge-
meenschapsminister van Openbare
Werken en Verkeer, over het uitblij-
ven van de dijkwerken die de streek
van Rupelmonde moeten beveiligen
tegen overstromingen.

De heer Denys heeft het woord..
De heer A. Denys (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, ik heb deze
interpellatie gericht tot twee leden
van de Executieve, de heren Geens
en Sauwens. De reden daarvoor is
vrij eenvoudig. Hoewel beiden beho-
ren tot de feitelijke meerderheid in
de Vlaamse Regering, is een open
conflict ontstaan over een dossier
waarover eigenlijk geen conflict zou
mogen bestaan. In principe gaat ie-
dereen akkoord met de dringende
uitvoering van de dijkwerken in Krui-
beke-Rupelmonde. Hiervoor werd
trouwens unaniem een bedrag goed-
gekeurd, ingeschreven in de begro-
ting bij artikel 1.07 van sectie 83. In-
houdelijk is er dus geen enkel pro-
bleem.

Er is wel een feitelijk probleem. De
feitelijke meerderheid vormt niet
meer dan een schijn van een meer-
derheid. Dat wordt meer en meer
duidelijk. Het gevecht wordt gevoerd
langs de kranten en langs de media.
Bij de minste gevoeligheid over dos-
siers valt die meerderheid uit elkaar.
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Denys

De afrekening van Minister Geens
tegenover Minister Sauwens op het
televisienieuws was voor mij een
nooit gezien staaltje van politieke af-
slachting. De repliek van Volksunie-
fractievoorzitter Van Grembergen
enkele dagen later bevatte slagen bo-
ven, maar ook onder de gordel. Hoe
kan men anders uitspraken cataloge-
ren zoals : Gaston Geens heeft een
gebrek aan leiderscapaciteiten, Gas-
ton Geens blijft enkel aanvaardbaar
als hij zijn excuses aanbiedt aan de
Volksunie.

De heer L. Vanhorenbeek : In welke
krant stond dat ?

De heer A. Denys : Het komt erop
neer dat volgens de Volksunie Minis-
ter Geens maar kan aanblijven als hij
zijn excuses aanbiedt.

Aangezien fractie-voorzitter Van
Grembergen hier niet aanwezig is,
kan ik hem niet vragen of dat reeds
gebeurd is.

Minister Geens, ik weet niet of u
raad van mij zal aanvaarden, maar ik
zou mij van de dreigementen van de
Volksunie niet zoveel aantrekken. Ik
heb het vroeger al gezegd, de Volks-
unie is op geen enkele manier uit de-
ze Regering weg te krijgen, derde fa-
se of niet. Nietszeggende, bijtende
zinnen lanceren in de Vlaamse Rege-
ring is voor hen van geen belang. Zij
blijven in de Regering tot het bittere
einde. (Protest bij de VU)

Mevrouw N. Maes : Wat u zegt is erg
hypocriet.

De heer A. Denys : Wij zijn niet zo
hypocriet. Wij hebben vanaf het be-
gin gezegd dat wij geen voorstander
waren van de proportionele formule
die ons werd opgedrongen. Nu zegt
de heer Van Grembergen zelf dat die
formule niet deugt. Wij krijgen dus
gelijk.

Mijnheer de Minister, u moet zich
niet veel aantrekken van de uitspra-
ken van de heer Van Grembergen.
Hij zal, via de pers, een paar num-
mertjes opvoeren maar voor de rest
zal hij uw begrotingen goedkeuren en
zijn vertrouwen schenken aan de
Vlaamse Regering.
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Collega’s, wij vragen ons af hoe wij
uit het politieke krakeel tussen CVP
en Volksunie nog kunnen opmaken
wie in dit dossier uiteindelijk gelijk
heeft of niet. Nochtans is iedereen
het eens over wat er inhoudelijk moet
gebeuren.

Ik ben de mening toegedaan dat wij
hier worden geconfronteerd met een
dossier dat al de kenmerken draagt
van een typische Sauwens-aanpak.
Het wordt omgeven met veel tamtam
door de lokale Volksunie-coryfeeën.
Men gaat ermee het Vlaamse land
rond, doet allerlei beloften maar na-
dien verkwanselt men het dossier bij
de uitvoering - door onbekwaam-
heid of door overmoedige beloften
- en krijgt men de zaak niet rond.

Collega’s, het is niet de eerste keer
dat zoiets gebeurt. Ik denk hier on-
der meer aan de fietspaden. Wij heb-
ben meerdere malen fietspaden inge-
reden en zondag, mijnheer de Minis-
ter, gaan wij samen fietsen . . . (Pro-
test bij de VU)

Ik ben niet zoals uw Minister. Hij
beloofde iets te doen aan de fietspa-
den in de Noorderkempen, maar nu
stellen wij vast dat er na een jaar nog
niet veel is gedaan. (Protest bij de
VU)
Collega’s, ik stel mij vragen over de
onlogische afhandeling van het Ru-
pelmondse dijkendossier. In februari
van dit jaar beloofde Minister Sau-
wens dit dossier bij voorrang te be-
handelen. Pas in oktober komt hij
met zijn voorstel bij de Executieve.
Aangezien het gaat om een probleem
dat reeds jaren is gekend, vraag ik
mij af waarom men nog negen maan-
den nodig had om dit dossier aan de
Executieve voor te leggen. Na negen
maanden vraagt de heer Sauwens de
spoedbehandeling en de onderhand-
se vergunningsprocedure toe te pas-
sen. Nochtans bepaalt de wet dat dit
pas kan als er onvoorziene omstan-
digheden zijn. Het werk is inderdaad
dringend en prioritair maar niet on-
voorzien, waarom dan opteren voor
een onderhandse procedure ? Er is
nog meer. Door de toepassing van de
onderhandse procedure - die ons in-
ziens niet correct is - kunnen de
werken worden toegewezen aan een
door Minister Sauwens geprefereerd
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aannemer. De aannemer die een on-
derhoudscontract heeft van 20 mil-
joen zou door dat order nu plots het
tienvoudige bekomen, met name 200
miljoen, zonder enige vorm van me-
dedinging, noch van prijsvergelij-
king.

Collega’s, zelfs een onderhandse pro-
cedure veronderstelt dat meerdere
aannemers moeten worden geraad-
pleegd. Minister Sauwens echter
vindt dat enkel de aannemer voor het
onderhoud bekwaam is die werken
uit te voeren.

Mijnheer de Voorzitter, hoe meer ik
het dossier onderzoek, hoe meer ik
de indruk krijg dat er hier een Volks-
unie-show wordt opgevoerd gaande
van de Kruibeekse burgemeester tot
de Gemeenschapsminister van Open-
bare Werken. Men laat eerst de zaak
aanslepen om nadien de spoedbehan-
deling te vragen om uiteindelijk het
dossier, zogenaamd wegens tijdge-
brek, toe te wijzen aan een bevriend
aannemer.

Collega’s, ik zie met veel verwachting
de antwoorden van beide Ministers
tegemoet. Hopelijk brengen zij dui-
delijkheid in deze, voor de buitenwe-
reld althans, onbegrijpelijke en on-
verkwikkelijke discussie.

Mevrouw N. Maes : Onderzoekt u
eerst de beloften van Minister Olivier
en andere liberale excellenties ?

De Voorzitter :
heeft het woord.

Minister Sauwens

Minister J. Sauivens  (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, geachte col-
lega’s, ik wens niet in te gaan op een
aantal insinuaties die het geachte lid
omtrent mijn persoon en mijn optre-
den heeft geformuleerd. Ik zal er al-
leen rekening mee houden wanneer
wij zondag samen gaan fietsen. (Ge-
lach)

Mevrouw N. Maes : Er worden geen
wieltjeszuigers geduld.

Minister J. Sauwens : Men heeft zwa-
re storm voorspeld aan de kust en de
gentlemen%-wedstrijd van Middel-
kerke zal wat dat betreft geschiedenis
maken !

Ik zal zakelijk antwoorden op de vra-
gen die waren aangekondigd en te-

50



Sauwens

vens een aantal elementen, die in het
dossier en ook hier sloganmatig zijn
behandeld, in hun juiste context
plaatsen.

In de periode van 26 februari tot 2
maart 1990 werden wij geconfron-
teerd met een aantal opeenvolgende
westerstormen en niet minder dan
vier buitengewone stormvloeden die
voor heel wat schade hebben ge-
zorgd, zowel aan de kust als in het
Zeescheldebekken. Onmiddellijk
werden de nodige maatregelen ge-
troffen om deze schade, die meer dan
700 miljoen frank bedraagt, te her-
stellen. In dit verband verwijs ik naar
de beslissing van de Executieve om,
op mijn vraag, hiervoor 360 miljoen
ter beschikking te stellen. De overige
kredieten worden in de begroting van
mijn departement gecompenseerd.

Het gaat hier over zeventien dossiers
in het gebied van de Zeeschelde,
waarvan er reeds twaalf uitgevoerd
zijn voor een bedrag van 185 miljoen
frank en waarvan er nog 5 uitgevoerd
moeten worden voor een bedrag van
114 miljoen, dus samen bijna 300 mil-
joen. Er zijn vier dossiers aangaande
een aantal binnenwateren voor een
bedrag van 16 miljoen ; 21 dossiers
zijn in voorbereiding of gedeeltelijk
uitgevoerd aan de kust voor een to-
taal bedrag van 335 miljoen. Daarvan
werd reeds 63 miljoen vastgelegd en
dit moet worden aangevuld met de
bijzondere inspanningen die wij moe-
ten leveren om een aantal badstran-
den te verhogen. Hiervoor werd op
het artikel 73.21 van onze begroting
een totaal bedrag van 92 miljoen
vastgelegd. Verder werd voor 71 mil-
joen herstellingen voorzien aan onze
vaste installaties, met name aan het
wegen- en waterwegennet en aan de
verkeerssignalisaties. Nagenoeg al
deze werken zijn op dit ogenblik
reeds uitgevoerd door de
onderhoudsaannemers van de be-
trokken districten. Algemeen kan
worden gesteld dat bij deze herstel-
lingswerken van stormschade er
maximaal rekening mee wordt ge-
houden welke waterkering moet wor-
den verwezenlijkt in het kader van
het SIGMA-plan. Waar zulks moge-
lijk is wordt de herstelling definitief
uitgevoerd.
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De omstandigheden in de dorpskom
van Rupelmonde-Kruibeke lieten
nie t  toe  meteen  de  def in i t i eve
werken uit te voeren. Inderdaad, de
studie van het definitieve ontwerp
wijst uit dat, zoals mevrouw Maes te-
recht heeft beweerd, de vroegere ex-
cellenties dit dossier niet met priori-
teit hebben behandeld. Integendeel,
op deze zwakke plek in het totale
verdedigingssysteem van het Schel-
debekken, heeft men de uitvoering
van het SIGMA-plan vertraagd om
de realisatie van de Potpolder te kun-
nen doordrukken. Er waren dus geen
dossiers klaar. De studie van het de-
finitief ontwerp kon pas afgewerkt
worden na het uitvoeren van ver-
scheidene proeven door het Rijksin-
stituut voor Grondmechanica. Er
werden grondanalyses en een aantal
technische simulaties gedaan. Het is
dus geen werk dat van vandaag op
morgen kon gebeuren, te meer daar
er nog tientallen andere dossiers
moesten worden afgehandeld. Het
was vooral belangrijk dat de karakte-
ristieken en de dimensies van de
damplanken - het beschermingssys-
teem waarvoor men uiteindelijk heeft
geopteerd - konden worden vastge-
legd. Het was dan ook met kennis
van zaken dat de uitvoeringsdienst,
na de stormen van einde februari,
aan de onderhoudsaannemer heeft
opgedragen de herstellingswerken
derwijze degelijk uit te voeren dat ze
een winter kunnen doorstaan, zonder
nochtans de definitieve werken uit te
voeren. Men heeft, door een verste-
viging met steenslag van de kaaimuur
en door het opstapelen van zandzak-
jes, een voorlopige dijk gebouwd die
de volgende winterperiode moet kun-
nen doorstaan. Er is trouwens gere-
geld toezicht - er is geen enkele re-
den tot paniek - en waar mogelijk
zullen wij de komende weken en
maanden bij komende bescherming
aanbrengen met voorlopige midde-
len.

Mijnheer Denys, om even te situeren
hoe lichtzinnig een aantal van uw uit-
spraken zijn, kan ik signaleren dat er
voorlopige beschermingswerken aan
de kaaimuur van Rupelmonde wer-
den gedaan voor een totaal bedrag
van 26,5  miljoen frank. Intussen
werd er aan de definitieve ontwerpen
verder gewerkt ; definitieve werken

Dijkwerken streek Rupelmonde

zijn intussen reeds in belangrijke ma-
te vastgelegd.

Ik wijs trouwens op de realisaties die
reeds werden vastgelegd en die thans
in de uitwerkingsfase zijn. Het gaat
om de dijkversterkingen te Bornem-
Weert voor een bedrag van 20 mil-
joen ; op de Linkeroever, in het ver-
lengde van het Sint-Annastrand : 75
miljoen ; te Dendermonde voor 55
miljoen, dus afwaarts van het veer
Appels ; te Lil10 : voor 4,5 miljoen ;
aan de Durme, te Temse en te Waas-
munster : voor 20 miljoen ; een
grond-mechanisch onderzoek voor
de realisatie van het SIGMA-plan
aan de Zeeschelde : 10 miljoen.

Inmiddels is de aanbestedingsproce-
dure volop aan de gang voor de dijk-
versterkingen langs de Polder van
Rupelmonde-Bazel en Kruibeke :
120 miljoen. Voor de dijkverstevigin-
gen te Doel heb ik vandaag het ont-
werp goedgekeurd en de opdracht
voor de aanbestedingen gegeven
voor 102 miljoen. Doel is inderdaad
één van de zwakke plekken, waar het
niet zozeer gaat over een grote op-
pervlakte die zou kunnen overstro-
men ; het gaat wel om een oppervlak-
te waar een duizendtal mensen recht-
streeks betrokken en bedreigd zijn.
Samen met Rupelmonde, waar er
een doorbraak is geweest, is Doel
een té zwakke plek in ons verdedi-
gingssysteem. Er zijn werken voor-
zien aan de Zeeschelde te Wetteren
en te Destelbergen voor een bedrag
van 51 miljoen ; te Lokeren aan de
Durme voor 13,5  miljoen ; te Boom
voor 60 miljoen. De kaaimuur te Ru-
pelmonde : 208 miljoen ; te Antwer-
pen aan de Rivierdijk, langs de Pol-
der : 43 miljoen.

Deze kredieten werden vastgelegd en
de aanbestedingsprocedure is voor
deze dossiers aan de gang of reeds
uitgevoerd. Zoals ik zoëven stelde, is
dit ook het geval voor de dijkverster-
kingen  te Doel.

Voor de dorpskom  te Rupelmonde
waar de realisatie van het SIGMA-
plan een complex probleem stelt,
werd op 8 augustus het voorontwerp
van de definitieve oplossing voorge-
legd. Deze oplossing bestaat in een
verankerde damwand, die wegens de
uitvoering van voorlopige beveili-
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gingswerken op 12 meter voor de be-
staande kaaimuur moet worden ge-
heid, en vergt een bijkomende studie
en een grondonderzoek. Het defini-
tieve ontwerp was einde september
klaar. De uitvoering van het ontwerp
vergt het gebruik van een grote hoe-
veelheid damplanken.

Wegens de zeer lange leveringster-
mijn van deze damplanken - min-
stens acht weken, vermits geen enke-
le leverancier zulke grote hoeveelhe-
den in stok heeft - werd door het
Bestuur der Waterwegen voorgesteld
de werken onderhands toe te wijzen
aan de onderhoudsaannemer van het
betrokken district.

Omwille van technische redenen en
omwille van het feit dat wij de defini-
tieve beveiliging vóór de winterperio-
de niet meer kunnen realiseren via
een openbare aanbesteding, heb ik
de hoogdringendheid ingeroepen. Ik
aanvaard dus uw insinuatie niet. Dit
werd niet voorgesteld om een bepaal-
de aannemer te plezieren, maar wel
om snel operationeel op het terrein
zelf te kunnen werken. Bovendien
kan ik stellen dat de onderhandse
toewijzing een procedure is die in dit
soort dossiers, zoals herstel van
stormschade, zeer gebruikelijk is. De
tientallen dossiers die ik naar voren
heb gebracht zijn heel vaak dossiers
waarbij de werken bij onderhandse
toewijzing gebeurde.

Ik deel u trouwens mede dat de Exe-
cutieve vorige week, met een zeer
grote meerderheid, een onderhandse
toewijzing heeft gedaan in een heel
ander dossier en voor een groter be-
drag dan dit waarvan sprake. De
Executieve moest beslissen of zij
voor zulk een groot bedrag een on-
derhandse toewijzing zou doen, zo-
dat sneller kan worden gewerkt op
het terrein en of zij de toewijzing zou
doen via een openbare aanbesteding.
De Executieve heeft om een aantal
redenen geopteerd voor de openbare
aanbesteding.

Onmiddellijk na de beslissing van de
Executieve, heb ik aan mijn diensten
gevraagd om de openbare aanbeste-
ding uit te schrijven. De aanbeste-
dingsbescheiden zijn intussen reeds
ingediend ; van zodra de goedkeu-

ringsprocedure zal zijn doorlopen zal
met een verkorte publicatietermijn
nog dit jaar een openbare aanbeste-
ding worden uitgeschreven.

In deze omstandigheden zal het niet
meer nodig zijn dat de Vlaamse Exe-
cutieve opnieuw door dit dossier zal
worden gevat, omdat de openbare
aanbesteding mij een delegatiebe-
voegdheid geeft, zodat ik zelf zal
kunnen beslissen. Mijn diensten heb-
ben mij schriftelijk bevestigd ervan
overtuigd te zijn dat de voorlopige
beschermingswerken ter hoogte van
de dorpskom  van Rupelmonde vol-
doende stevig zijn om tijdens de vol-
gende maanden dezelfde veiligheid te
bieden als op andere plaatsen wordt
verzekerd door definitieve construc-
ties voorzien in het luik dijkverhoging
van het SIGMA-plan. De dorpskom
van Rupelmonde is dus geen prefe-
rentiële overloopplaats meer.

Uit wat voorafgaat blijkt dat de be-
trokken diensten de voorbije acht
maanden bijzonder nuttig werk heb-
ben gepresteerd. Inderdaad, slechts
enkele ingenieurs hebben dit enorme
werk in enkele maanden tijd gereali-
seerd. Na aftrek van de verlofperiode
moet inderdaad worden toegegeven
dat in korte tijd reuzewerk werd ver-
richt.

Hierbij bevestig ik dan ook mijn ver-
trouwen in de diensten van het Be-
stuur der Waterwegen en meer in het
bijzonder in de dienst der Zeeschel-
de. Dezelfde dienst werd trouwens
nog met andere dossiers belast. In
dat verband denk ik meer bepaald
aan de sluis van Hingene en aan het
veerdossier. Ter zake werd dus zeker
niet gedraald en het woord traagheid
dat u in de mond nam, is derhalve
totaal misplaatst.

De Voorzitter : Mevrouw De Meyer,
die was ingeschreven na de interpel-
lant, heeft het woord.

Mevrouw M. De Meyer (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, collega’s, als parle-
mentslid uit het Waasland ben ik het
grotendeels eens met de kritiek ge-
formuleerd door de heer Denys ; ik
ben het niet eens met de Ministers
die hij heeft uitgekozen voor deze in-
terpellatie. Volgens mij gaat het dui-

delijk om een bevoegdheid van Mi-
nister Sauwens. Het ging wel om een
gezamenlijke beslissing van de voltal-
lige Vlaamse Raad om, na de over-
stromingsramp in Rupelmonde, de
nodige kredieten vrij te maken opdat
dergelijke feiten zich niet meer zou-
den herhalen.

Mijnheer de Minister, het blijft mij
nog steeds een raadsel, ook na uw
antwoord te hebben gehoord, waar-
om wij tot oktober 1990 hebben moe-
ten wachten vooraleer dit dossier -
en dan nog onvolledig - aan de Exe-
cutieve werd overgemaakt. Niet al-
leen het probleem van Doel werd er-
uit gelicht wat nochtans volgens ons
belangrijk was.

In het Waasland zijn wij ook geen
voorstanders van het spelletje om de
prioriteit van de bewoners in functie
te stellen van de politieke kleur van
hun burgemeester. Daar gaat het he-
lemaal niet om. Het gaat erom de
veiligheid van de burgers achter de
dijk te verhogen. Dat geldt zowel
voor de bewoners van Doel als voor
die van Rupelmonde.

Ook wij betreuren dat beide dossiers
werden gescheiden en dus niet geza-
menlijk op de agenda van de Execu-
tieve kwamen. Wij begrijpen dat de
andere leden van de Executieve in
eerste instantie niet ingingen op het
voorstel van Minister Sauwens, pre-
cies omwille van het feit dat beide
even prioritaire dossiers - en daar-
over waren wij het in februari allen
eens - niet werden samengevoegd.

Mijnheer de Minister, het ergst van
al is de politieke show die ter zake
wordt opgevoerd. Ik kan erover mee-
spreken want ik heb alle persberich-
ten dienaangaande gelezen.

Het gaat hier toch om beveiliging van
personen die met een overstromings-
risico worden bedreigd. U legt het
dossier voor aan de Executieve, maar
het wordt niet aanvaard omdat niet
alle betrokkenen werden geviseerd.
Nadien wordt zelfs tot in Brussel be-
toogd, maar ook daarna en zelfs ná
de fameuze oproep tot de Koning
legt u het dossier niet aan de Execu-
tieve voor. Ook de week die daarop
volgt doet u dat niet. Men laat dus
als het ware twee of drie kansen
voorbijgaan.
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Dat begrijp ik niet. Volgens mij kwa-
men de zandzakjes verkeerd terecht.

Minister G. Geens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, collega’s,
oorspronkelijk was ik niet zinnens te
antwoorden op deze interpellatie of-
schoon zij ook aan mij was gericht.
Het antwoord van mijn collega, de
heer Sauwens, bevat wel degelijk een
aantal elementen maar de uiteenzet-
ting van mevrouw De Meyer vraagt
toch enige aanvulling van mijnentwe-
ge-
In de eerste plaats is het de zorg van
de hele Vlaamse Regering de veilig-
heid van de burgers achter de dijk
maximaal te waarborgen. Dit was in
het verleden onvoldoende het geval
zoals trouwens tijdens vorige winter
is gebleken. Bijgevolg moeten dan
ook de nodige maatregelen worden
genomen. Wij hebben trouwens be-
slist deze maximale beveiliging zo
spoedig mogelijk te realiseren. Inder-
daad, bij de bespreking van het bij-
blad hebben wij aanvullende kredie-
ten voor 400 miljoen frank ingeschre-
ven die voor 90 ten honderd naar
Openbare Werken zijn gegaan met
de bedoeling een aantal dringende
werken uit te voeren waarvan er in-
derdaad een aantal onderhands wer-
den gegund. Het is immers niet op
het ogenblik waarop de dijk over-
loopt dat bestekken moeten worden
gemaakt om de dijk te verhogen.

Bij het opstellen van de begroting-
1991 hebben wij ook middelen be-
schikbaar gesteld voor de versnelde
uitvoering van het SIGMA-plan. De
bezorgdheid voor de inwoners en ook
voor de eigendommen is deze van de
hele Vlaamse Regering. Het kan in-
derdaad om mensenlevens gaan. Gis-
teren heb ik trouwens aan de Minis-
ter opdracht gegeven in dit verband
globale projecten uit te werken.

Wat de onderhandse gunning voor de
versterking van de dijken ter hoogte
van Rupelmonde in de gemeente
Kruibeke betreft wil ik erop wijzen,
evenals Minister Sauwens, dat op die
plaats,op dit ogenblik geen hoogdrin-
gendheid bestaat. Uit een rapport
van het bestuur blijkt dat ingeval de
slechte weersomstandigheden van
vorige winter zich in februari of
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maart 1991 opnieuw zouden voor-
doen, de bestaande beveiliging op die
plaats voldoende is.

Wanneer men voor bepaalde werken
niet de hoogdringendheid kan inroe-
pen dienen de normale procedures,
in de wetgeving bepaald nopens de
overheidscontracten, te worden na-
geleefd. Zulks veronderstelt een op-
roep tot de concurrentie, zowel met
het oog tot het bekomen van de laag-
ste prijs, als de beste en tijdige uit-
voering van de werken.

Zoals Minister Sauwens heeft ge-
zegd, is er op dit ogenblik een bestek
klaar, bijgevolg kan men een oproep
doen tot de kandidaten-aannemers.
Zoals elke andere Minister kan de
Minister  van Openbare Werken
slechts een beslissing in verband met
de toewijzing van werken binnen een
bepaalde grens treffen. Aangezien
deze werken op minder dan 350 mil-
joen frank worden geraamd, zijnde
de grens vanaf dewelke  een dossier
aan de voltallige Regering moet wor-
den voorgelegd, hoeft dit dossier,
mits toepassing van het beroep op de
concurrentie, niet meer aan de Exe-
cutieve te worden voorgelegd.

Daarmee is deze zaak evenwel niet
afgehandeld. Om die reden heb ik de
Minister gisteren opdracht gegeven
deze zaak in haar geheel te beschou-
wen en het geheel van maatregelen
voor te leggen die nodig zijn om dit
gebied maximaal te beveiligen.

Het vroegere dossier werd door de
Executieve immers niet behandeld.
De Minister heeft het dossier terug-
getrokken en bijgevolg bestaat er
geen nota.

Ik wil er wel even voor waarschuwen
dat wanneer men inroept dat een on-
derhandse uitbesteding op één be-
paalde plaats wordt aanvaard en toe-
gepast, zulks niet meebrengt dat men
dat overal elders mag doen. Inzake
de onderhandse uitbesteding zijn
strikte criteria voorzien, aangezien
de overheid met het geld van ieder-
een werkt. In de particuliere sector
kan men een werk aan een vriend of
een relatie geven. Voor het bedrijf
dat zoiets doet is er een sanctie. Dat
geldt niet voor de overheid. Wij moe-
ten er dus voor zorgen dat wij de
overheidsgelden zo zuinig en zo goed
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mogelijk gebruiken. Wij moeten be-
roep doen op de concurrentie en de
technologische know how, omdat de
onderhandse gunning enkel in zeer
geringe gevallen is toegelaten. Hier
was dit - ik heb het reeds gezegd -
niet het geval ; de voorwaarden wa-
ren niet vervuld. Trouwens, het Re-
kenhof zou dat onmiddellijk hebben
opgemerkt. Men kan immers niet de
formule van onderhandse gunning
buiten de wettelijk voorziene criteria
toepassen. In dit dossier wordt thans
de normale procedure toegepast. Dit
zal de snelheid van uitvoering en dus
de maximale beveiliging van de be-
volking van de regio niet in het ge-
drang brengen, integendeel. Het is
niet omdat men onderhoudswerken
van 20 miljoen frank tot een goed
einde kan brengen, dat men ook au-
tomatisch de meest aangewezen per-
soon is om werken voor een bedrag
van 200 miljoen uit te voeren, die
bovendien van een andere aard zijn.
Een Frans spreekwoord zegt : Qui
peut le plus, peut le moins. Men
moet dat niet omdraaien.

Ik laat de parlementsleden nog het
volgende opmerken om het dossier,
waarvan de bespreking niet zonder
passie wordt gevoerd, te objective-
ren. De veiligheid van de burgers is
niet alleen de taak van de centrale
overheid, maar ook van de lokale be-
sturen. Wanneer deze niet samen-
werken, dan zijn alle pogingen nutte-
loos. Het is uiteraard niet mijn taak
om de burgemeester en het schepen-
college van Kruibeke op zijn verant-
woordelijkheid te wijzen. Als Voor-
zitter van de Vlaamse Executieve kan
ik dat hier wel eens doen.

De Voorzitter : De heer Denys heeft
het woord. (Minister Sauwens laat
door handopsteken weten dat hij het
woord wenst te nemen)

De heer A. Denys : Mijnheer de
Voorzitter, ik ben bereid om eerst
naar Minister Sauwens te luisteren.

De Voorzitter : Mijnheer Denys, ik
was van mening dat u zou repliceren
op de uiteenzetting van Minister
Geens waarna Minister Sauwens nog-
maals het woord kan nemen.

De heer A. Denys : Mijnheer de
Voorzitter, het Parlement heeft het
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laatste woord. Ik zal repliceren na
Minister Sauwens.

De Voorzitter : Minister Sauwens
heeft het woord.

Minister J. Sauwens : Mijnheer de
Voorzitter, ik ga volledig akkoord
met de uiteenzetting van de Voorzit-
ter van de Executieve behalve inzake
de laatste opmerking.

Het voorstel van de onderhandse toe-
wijzing kwam van de administratie en
dit wegens de technische hoogdrin-
gendheid. Het verzakken van de
kaaimuur noopte tot een voorlopige
versteviging, die trouwens een aantal
vragen oproept. Daartoe werden
reeds 26 miljoen geïnvesteerd en het
blijkt dat nog extra investeringen in
de loop van de volgende maanden
nodig zullen zijn om de voorlopige
constructie overeind te houden.

Daarenboven werd onlangs een prijs-
vraag gestuurd inzake het onder-
houdscontract van de dijken langs
onze waterlopen waarvan het onder-
houd in loten wordt aanbesteed.
Daarbij kan dus de concurrentie spe-
len aangezien een aantal eenheids-
prijzen waren gekend. Er moest dus
worden overwogen of men al dan niet
de procedure van de onderhandse
overeenkomst wegens het hoogdrin-
gende karakter zou hanteren. Deze
procedure is inderdaad ongebruike-
lijk. Mede gelet op het feit dat ikzelf
geen bevoegdheid heb om over een
dergelijk bedrag te beslissen, heb ik
de voorstellen aan de Executieve,
conform het delegatiebesluit, voorge-
legd.

De Executieve heeft een beslissing
genomen die ik nauwkeurig uitvoer.
Ik  herhaa l  da t  - mevrouw De
Meyer, ik weet niet wanneer u de
zaal bent binnengekomen - het
openbaar aanbestedingsdossier ver-
sneld wordt klaargemaakt. Op ver-
korte termijn zullen de werken wor-
den aanbesteed zodanig dat, in de
loop van volgend jaar, de definitieve
beveiliging kan worden gerealiseerd.

Er werd vandaag ook een ontwerp
over Doel goedgekeurd en de aanbe-
stedingsprocedure kan verder wor-
den afgewikkeld. Aan al degenen die

beweren dat er budgettair onvol-
doende kredieten werden voorzien,
zeg ik dat dit niet correct is. In het
voorjaar heeft de Vlaamse Executie-
ve, op mijn voorstel, voldoende kre-
dieten op de begroting ingeschreven
om de hoognodige herstellingswer-
ken uit te voeren. Deze zijn nage-
noeg allemaal gerealiseerd.

Ten tweede willen wij in 1990 ook
een versnelde uitvoering aan het
SIGMA-plan geven. Daarmee zijn
wij volop bezig.

Ten derde is er geen enkele reden tot
paniek, ook niet ter hoogte van Doel.
Daar zijn voor bijna 10 miljoen frank
werken uitgevoerd. De herstelling
van de stormschade van het vak
Schoonaarde tot de brug van Temse
heeft 5 miljoen frank gekost. Er wer-
den ook herstellingswerken uitge-
voerd aan de rivierdijken in de pol-
ders van Bazel-Rupelmonde voor 40
miljoen. Er werden noodherstellings-
werken uitgevoerd te Hoboken aan
de vestiging Boel voor 25 miljoen. De
kosten voor het vak Temse-Neder-
landse grens, waar ook Doel in be-
grepen is, bedragen bijna 43 miljoen.
Er werden ook herstellingen uitge-
voerd te Kruibeke en op het vak
Schoonaarde-Gentbrugge voor 4 mil-
joen frank. Langs de Durme,  Ham-
me-Waasmunster bedroegen de kos-
ten bijna 5 miljoen frank.

Er zijn dus heel wat beveiligings- en
herstellingswerken uitgevoerd. Dit
betekent dat het veiligheidsniveau
beduidend beter is dan vóór de
stormperiode in februari 1990. Dat
lijkt mij zeer belangrijk.

Tot slot wens ik nog een bedenking
te formuleren. Ik heb de indruk dat
men hier graag bepaalde burgemees-
ters zou interpelleren en dat ik, als
Minister, als schietschijf moet die-
nen. Ik wil hier klaar en duidelijk
stellen dat ik niet aan dorpspolitiek
doe en een aantal bladen uit het
Waasland - misschien jammer ge-
noeg - niet elke dag lees. Er hebben
hier noch in de ene noch in de andere
richting partijpolitieke gegevens ge-
speeld bij het opstarten of bij de be-
handeling van dit dossier door de
Executieve. (Applaus bij de VU)
De Voorzitter
het woord.

: De heer Denys heeft

De heer A. Denys : Mijnheer de
Voorzitter, eerst en vooral wens ik
mevrouw De Meyer te danken omdat
zij heeft aangetoond dat er in dit dos-
sier op het inhoudelijke vlak een gro-
te eensgezindheid was en dat het ini-
tiatief in de eerste plaats door de
Vlaamse Raad zelf en niet door de
Minister werd genomen. De verschil-
lende fracties waren het erover eens
dat aan deze werken voorrang moest
worden gegeven.

Ten tweede wens ik de Voorzitter
van de Executieve te bedanken zoals
de heer Verhaegen dat gisteren heeft
gedaan. U weet dat ik u scherp kan
aanvallen voor dossiers waar u het
naar mijn gevoel niet goed doet. In
dit dossier echter heeft Minister
Geens een naar mijn oordeel correcte
houding aangenomen.

Ik ben ook tevreden dat hij heeft
geantwoord. Hij heeft duidelijk aan-
getoond dat de aanvraag van de Mi-
nister om dit dossier bij onderhandse
opdracht te behandelen niet correct
was. U moet niet naar uw administra-
tie verwijzen, mijnheer de Minister,
als Minister bent u verantwoordelijk.
De andere Ministers in de Vlaamse
Regering hebben u terechtgewezen
en hebben u gezegd dat dit openbaar
moest worden aanbesteed. Ik meen
dat dit de goede gang van zaken is.
Ik hoor dat u nu die openbare aanbe-
steding verdedigt en ik verheug mij
over die zwenking. Waarom diende
men dan paniek te zaaien. Inder-
daad, wat u en de heer Denert heb-
ben gedaan was zuiver paniekzaaierij
om het dossier er op een andere ma-
nier door te krijgen.

Minister Sauwens, u zegt dat u zich
niet met lokale zaken bezighoudt. Sta
mij toe dit sterk te betwijfelen want
ik denk ook nog aan een ander dos-
sier waarin u de zetel van de vervoer-
maatschappij naar Hasselt wil over-
brengen. Dit gebeurt puur uit electo-
rale overwegingen. In heel uw beleid
kijkt u in de eerste plaats naar de
lokale electorale belangen. Ik vind
het jammer dat bepaalde dossiers op
die wijze verkwanseld of verdoezeld
worden. (Protest bij de VU)

Minister J. Sauwens : Het is hier toch
geen gemeenteraad. (Onderbreking
door de VU - Twistgesprek tussen de
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heer L. Vanhorenbeek en de heer A.
Denys)

De Voorzitter : Ik durf de woorden
,,het incident is gesloten” bijna niet
uitspreken.

Het incident is gesloten.

Interpellatie van de heer R. Daems
tot de heer G. Geens, Voorzitter van
de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Financiën en Be-
groting, over het aandeel van het Be-
stuur der Postchecks in de Vlaamse
thesaurie

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Daems tot
de heer Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Financiën en Be-
groting, over het aandeel van het Be-
stuur der Postchecks in de Vlaamse
thesaurie.

De heer Daems heeft deze interpella-
tie echter ingetrokken.

Interpellatie van de heer J. Cuyvers
tot de heer L. Waltniel, Gemeen-
schapsminister van Ruimtelijke Or-
dening en Huisvesting, over de han-
delwijze van AROL - Antwerpen

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Cuyvers tot
de heer Waltniel, Gemeenschapsmi-
nister van Ruimtelijke Ordening en
Huisvesting, over de handelwijze van
AROL - Antwerpen.

De heer Cuyvers is echter niet aan-
wezig. Ons Reglement bepaalt dat in
geval van afwezigheid van de inter-
pellant, de interpellatie als ingetrok-
ken moet worden beschouwd. Het
spijt mij dat dit moet gebeuren voor
de leden van deze vergadering die in
het kader van deze interpellatie het
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woord wensten te voeren. Het spijt
mij eveneens voor Minister Waltniel
die zich naar hier heeft begeven om
de heer Cuyvers van antwoord te die-
nen.

Interpellatie van de heer R. Daems
tot de heer T. Kelchtermans, Ge-
meenschapsminister van Leefmilieu,
Natuurbehoud en Landinrichting,
over de waterverontreiniging in het
Demerbekken

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Daems tot
de heer Theo Kelchtermans, Ge-
meenschapsminister van Leefmilieu,
Natuurbehoud en Landinrichting,
over de waterverontreiniging in het
Demerbekken.

De heer Daems heeft het woord.

De heer R. Daems (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, dames en
heren, het probleem dat het onder-
werp is van deze interpellatie keert
elke zomer terug en heeft uiteindelijk
ook gevolgen voor de volksgezond-
heid. Ook het Demerbekken dat een
groot gedeelte van de provincie Bra-
bant, maar ook van de provincie
Limburg beslaat, heeft te lijden van
de waterverontreiniging. Als ik van-
daag over het Demerbekken inter-
pelleer dan heeft dat te maken met
het feit dat ik uit de streek afkomstig
ben en het probleem dus des te scher-
per aanvoel, maar ook met het feit
dat het probleem van het Demerbek-
ken symptomatisch is voor alle rivier-
bekkens in Vlaanderen.

Over het waterbeleid in het algemeen
zou ik een viertal opmerkingen willen
maken.

We kunnen ons in de eerste plaats
afvragen hoe het zover is kunnen ko-
men. Het SOBEMAP-rapport dat
een schrijnende toestand aan het licht
bracht, heeft ons gewezen op een
aantal tekortkomingen inzake water-
zuivering. Het adviesbureau heeft
uiteindelijk een aantal aanbevelingen
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geformuleerd naar de Minister toe.
Die aanbevelingen zijn terug te bren-
gen tot drie scenario’s. Een eerste
scenario komt neer op zo weinig mo-
gelijk veranderingen, dus vooral op-
treden van de overheid. Een tweede
scenario wil zo veel mogelijk uitbe-
steden aan derden. De enen zullen
dat privatiseren noemen, de anderen
uitbesteden, In feite komt dat op het-
zelfde neer. Het derde scenario is een
samenvoeging van scenario één en
twee.

De Minister heeft voor het derde sce-
nario ge kozen, evenwel zonder de
Vlaamse Raad hierbij te betrekken.
De Minister heeft dus zonder in-
spraak van de Vlaamse Raad nieuwe
structuren opgezet voor de waterzui-
vering. De NV Aquafin moet de
bouw en de exploitatie van de water-
zuivering overnemen van de VMZ
die wordt omgedoopt en die een aan-
tal bevoegdheden verliest, meer be-
paald inzake controle. Hierdoor
wordt de VMZ zowat een inhoudslo-
ze doos. Ik heb herhaaldelijk met een
aantal verantwoordelijken van de
VMZ gepraat en kreeg de indruk dat
ze twijfelden aan de doeltreffendheid
van de bestraffing van milieudelicten.
Zij vonden ook dat de bal nu in het
kamp van de Executieve ligt.

De hele Aquafin-toestand die kadert
in het derde scenario komt nogal
tweeslachtig over. De privé-sector
wordt gevraagd mee in het project te
investeren, maar uiteindelijk wil de
overheid de meerderheid in de n.v.
behouden. Het is nogal evident dat
zo een formule niet gunstig overkomt
bij de privé-sector. Ik vraag mij ove-
rigens af in hoeverre die sector geïn-
teresseerd zal zijn om hieraan mee te
werken. Mijnheer de Minister, ik heb
zelfs al horen zeggen dat u de water-
voorziening erbij zou betrekken om
het voorstel voor privé-investeerders
interessanter te maken. Misschien
kunt u ons daarover vandaag meer
vertellen, al is dit niet het onderwerp
van mijn interpellatie. Bij deze gele-
genheid betreur ik ook dat over dit
punt geen grondige discussie kon
plaatsvinden in de Vlaamse Raad.
(Onderbreking door de heer L. Van-
horenbeek)
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U kent mij voldoende, mijnheer Van-
horenbeek, om te weten dat, wan-
neer ik over uitbesteden of privatise-
ren spreek, het nooit mijn bedoeling
kan zijn dat, zoals men aan de linker-
zijde zegt, de winsten zouden worden
geprivatiseerd en de niet-winsten
zouden worden gesocialiseerd. Dat is
geen voorbeeld van een doelmatige
privatisering. Achter zulk een soort
privatisering sta ik niet. Dat moet u
duidelijk zijn. De Minister zal kun-
nen verduidelijken in hoeverre de in-
teresse van de privé-sector hier speelt
en in hoeverre er stappen zijn onder-
nomen om de watervoorziening te
betrekken bij heel deze constructie,
die op zijn minst gezegd, ingewikkeld
is. Wij kunnen er ook onze twijfels
over hebben of er effectief in dat ver-
band niet meer problemen worden
gecreëerd dan er momenteel reeds
bestaan.

Mijnheer de Minister, ik wil uiter-
aard vooral enkele vragen stellen in
verband met het Demerbekken.

Er moet een gecoördineerde aanpak
komen om de problematiek op te los-
sen. Bij een vervuiling van een rivier
zijn er altijd twee grote factoren die
spelen. Er is de privé-persoon en er
is het bedrijfsleven. Er zijn vele in-
stanties die op de vervuiling inspelen.
Hoe gaat u voor uw instelling een
gecoördineerde aanpak uitwerken ?
Ik vrees dat met de constructie die u
opbouwt een interne coördinatie in
uw departement zeer moeilijk zal
worden.

U wil ook de coördinatie tussen de
verschillende gemeenten aanpakken.
Dat is niet evident. In de krant heb
ik gelezen dat u hier denkt aan een
begeleidingscommissie. Graag had ik
van u daarover enkele uitspraken ge-
hoord. In hoeverre zullen de ge-
meenten bij zulk een begeleidings-
commissie worden betrokken ? Wat
is uw aanpak in verband met de be-
drijven en de privé-personen ?

In het Demerbekken blijkt dat meer
dan de helft van de vervuiling voort-
komt van huishoudelijke vervuiling
en minder dan de helft van industrië-
le vervuiling. Vanuit de industrie
worden echter meer schrijnende ele-
menten aangevoerd omdat de drup-
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pel die de emmer doet overlopen,
biologisch gezien, zeer vaak van de
bedrijven komt. In de kleine Demer
loost heel het industriebekken van
Genk, Hasselt, Tongeren, Sint-Trui-
den en Tienen. Daar zouden door u
ten overstaan van de bedrijven toch
acties moeten worden ondernomen
om de vervuiling aan de bron tegen
te houden. De kraan moet worden
dichtgedraaid.

Een kritiek die vaak aan uw adres
wordt geuit, mijnheer de Minister, is
dat wanneer door de bedrijven inza-
ke lozingsvergunningen beroep
wordt aangetekend de dossiers op uw
departement blijven liggen. In dat ge-
val kunnen de betrokken bedrijven
verder gaan met hun lozingen, wat
heel wat problemen met zich brengt.
Over hoeveel dossiers gaat het hier ?

Wanneer ik uw prioriteitenplan 1991-
1995 nader bekijk dan zie ik dat, zon-
der een regionalistisch pleidooi te
willen houden want de vervuiling
komt vooral van hogerop, uw priori-
teiten niet in het Demerbekken lig-
gen.

Vanuit mijn streek werd mij opgedra-
gen u een aantal vragen te stellen. In
hoeverre is het mogelijk op korte en
middellange termijn de sanering van
het Demerbekken te bespoedigen
want uit de plannen blijkt zulks niet.
In hoeverre is er een gesprek moge-
lijk om een aantal prioriteiten vast te
leggen ? De vervuiling wordt bij ons
schrijnend aangevoeld zodat ik zelfs
na piekdagen van vervuiling het de-
partement van volksgezondheid heb
moeten inschakelen omdat bejaarden
en kinderen in de kliniek zijn terecht-
gekomen. Ter zake zal ik de heer
Weckx ook ondervragen. Het depar-
tement van volksgezondheid dat ik
heb ingeschakeld heeft niet erg effi-
ciënt gereageerd. Ik wacht nog steeds
op het nemen van stalen door dit de-
partement om het volksgezondheids-
aspect te onderzoeken. De coördina-
tie tussen de verschillende departe-
menten is zoek. Misschien kan u ter
zake enige opheldering brengen.

Ware het voor het indicatief meerja-
renprogramma waterzuivering 1990-
1995 niet nuttig een heroriëntering in
te bouwen die meer de bron zou aan-
pakken ? Dit wil zeggen dat naar

Waterverontreiniging Demerbekken

Limburg toe een aantal investeringen
prioritair worden gesteld opdat het
water dat uiteindelijk bij ons terecht
komt zuiverder zou zijn.

Mijnheer de Minister, naar mijn me-
ning kan u inzake het waterzuive-
ringsbeleid een aantal aspecten aan-
pakken. Ik heb de heer Wathelet -
dat is één van de gevolgen van de
staatshervorming - over het juridi-
sche aspect ondervraagd. Hij heeft
enkele interessante antwoorden ge-
geven. Hij heeft onder meer in de
Commissie op mijn vraag en die van
andere collega’s geantwoord dat hij
wel degelijk bereid is na te denken
over een dwangsom inzake milieude-
lieten. Hij heeft gezegd dat hij bereid
is om bij seponering van processen-
verbaal inzake milieudelicten eventu-
eel gebruik te maken van een positief
injunctierecht. Hij heeft ook gezegd
dat hij in het opleidingsprogramma
van volgend jaar substituten wil laten
specialiseren in milieurecht. Het is
trouwens de eerste keer dat in de
Commissie van Justitie gepraat wordt
over milieu. Hij heeft ook het voor-
bee ld  aangehaa ld  van  de  heer
Weckx, die inzake doping het initia-
tief heeft genomen om samen met de
heer Wathelet decretale bepalingen
uit te werken die veel efficiënter het
dopingprobleem zouden aanpakken.
De heer Wathelet heeft naar aanlei-
ding van de interpellatie gesugge-
reerd dat de heer Theo Kelchtermans
ook contact zou opnemen om samen
een programma te bekijken om een
aantal decretale bepalingen uit te
werken en ze samen met de procu-
reurs-generaal uit te werken om de
milieudelicten van de bedrijven iets
strenger aan te pakken.

Ik ben ook de mening toegedaan,
mijnheer de Minister, dat een water-
loop een biologische zelfreiniging
heeft. Men moet dus proberen onder
die drempel te geraken. Op korte ter-
mijn zullen wij er niet in slagen -
hoe lofvol de initiatieven die u neemt
ook zijn - om de vervuiling van de
gezinnen sterk aan te pakken. Op
korte termijn kunnen wij de vervui-
ling alleen kanaliseren. Ten aanzien
van de bedrijven kunnen wel initia-
tieven worden genomen. In mijn
streek werd over de partijgrenzen
heen door een aantal personen aan
deze problemen gewerkt. Ter zake
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werden resultaten geboekt. Een zeer
vervuilend bedrijf werkt ondertussen
zeer actief mee aan het properder
maken van een gedeelte van de De-
mer. Ik zal het bedrijf niet vernoe-
men, maar u weet waarover ik
spreek. Waarom zou u in die zaak
geen contact opnemen met de heer
Wathelet en een programma uitwer-
ken dat similair kan lopen met het
programma dat de heer Weckx heeft
ontwikkeld ?

De aantijgingen die men aan uw
adres maakt zijn dat u inzake lozings-
vergunningen te laks de beroepen be-
kijkt. Op die manier laat u toe dat
de bedrijven blijven vervuiling ver-
oorzaken. Waarom geeft u geen indi-
caties over de zaak waarmee u bezig
bent ? In de pers *hebt  u verklaard
dat u de lozingsvergunningen zou in-
ventariseren en beter bekijken om ter
zake een bepaald actieprogramma uit
te werken.

Dit zijn enkele zeer concrete vragen
die ik heb opgevangen en aan u door-
speel. Ik geef toe dat dit probleem
regionaal gekleurd is. Wat echter
voor de Demer geldt, een probleem
waarmee enkele collega’s die hier
aanwezig zijn rechtstreeks worden
geconfronteerd, geldt ongetwijfeld in
het algemeen ook voor andere rivier-
bekkens. Ik heb dus besloten deze
interpellatie te houden, omdat ik
meen dat bepaalde collega’s geïnte-
resseerd zijn in de algemene lijnen
van het optreden van de Minister.

Zeer concreet stel ik de volgende vra-
gen, mijnheer de Minister. Ten eer-
ste, wat gaat u ondernemen om een
gecoördineerde aanpak inzake water-
zuivering mogelijk te maken ? In de
pers hebt u gesproken over een bege-
leidingscommissie. Is dit een prak-
tisch instrument en wat houdt het dan
in ?

Voor mijn tweede vraag moet ik even
regionaal worden, Op welke manier
gaat u meer bepaald het Demerbek-
ken aanpakken ? We zien vandaag
immers dat er niet veel schot in de
zaak komt.

Ten derde, in hoeverre kan er wor-
den gepraat over het indicatieve
meerjarenprogramma, meer bepaald
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om dit probleem te heroriënteren.
Wij zouden de problemen eerder aan
de bron aanpakken, dit wil zeggen de
kraan van de vervuiling dicht draai-
en, en ons minder concentreren op
het dweilen, op het opruimen van de
vervuiling.

Een vierde, zeer belangrijke vraag,
is de volgende. Hoever is de hervor-
ming van het waterzuiveringsbeleid
gevorderd ? Zolang de instellingen
niet degelijk georganiseerd zijn en zij
niet weten wat zij morgen zullen
doen, zoals nu het geval is, kan men
niet komen tot een sluitend waterzui-
veringsbeleid met concrete effecten
op korte en middellange termijn. Op
al deze vragen vraag ik dus een con-
creet antwoord. Graag kreeg ik ook
een indicatie dat wij in de streek van
het Demerbekken over de partijgren-
zen heen een aantal initiatieven kun-
nen nemen om de problemen aldaar
op te lossen.

De Voorzitter : Mevrouw Merckx-
Van Goey heeft het woord.

Mevrouw T. Merckx-Van Goey :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, de CVP heeft niet
moeten wachten op de prachtige zo-
mer van dit jaar om zich bewust te
worden van de alarmerende toestand
van onze oppervlaktewateren en van
de Demer in het bijzonder. De extre-
me warmte en de lage waterstand
hadden echter wel tot gevolg dat de
ernst van de problemen nogmaals
duidelijk werd. Toch getuigt het van
onwil of onwetendheid als men niet
erkent dat men onder impuls van de
huidige Gemeenschapsminister van
Leefmilieu op een keerpunt is geko-
men in de sanering van de Vlaamse
oppervlaktewateren. H e t  MINA-
plan 1990-1995 is een voorbeeld van
de gecoördineerde aanpak waarvoor
de heer Daems daarnet heeft gepleit.
Voor het eerst wordt met dit plan een
indicatief investeringsprogramma
vastgelegd, dat vertrekt van de prio-
ritaire investeringen gespreid over
alle provincies en alle rivierenbek-
kens. Wij kennen ook het prijskaartje
dat aan de sanering van de Demer
hangt, namelijk 1,9 miljard frank.

Ik antwoord hier niet namens de Mi-
nister. Ik spreek naar aanleiding van
de interpellatie van collega Daems.

Hij heeft overigens ook vorige week
in de Commissie voor Justitie gespro-
ken en bij die gelegenheid heb ik mij
bij zijn interpellatie aangesloten. Het
is alleszins een feit dat de Executieve
zich niet beperkt heeft tot het opstel-
len van een paar fraai klinkende be-
leidsplannen. Er werden voor de ge-
hele waterzuiveringssector admini-
stratieve hervormingen voorgesteld
om, conform het principe de vervui-
ler betaalt, de noodzakelijke midde-
len samen te brengen voor de sane-
ring van onze oppervlaktewateren.

Om een antwoord te vinden op zijn
vierde vraag, namelijk hoever het
staat met de hervorming van de wa-
terzuivering, had collega Daems punt
71 van de toelichting bij de begroting
van dit jaar kunnen raadplegen. Het
is duidelijk dat de sector leefmilieu,
met de waterzuivering op kop, in ab-
solute en relatieve cijfers de grote
winnaar is van de voorbije jaren. De
globale beleidsruimte voor milieu- en
natuurbeleid is met meer dan 122 ten
honderd gestegen ten aanzien van
1988. Voor 1991 worden voor de wa-
terzuivering 5 miljard frank jnveste-
ringskredieten gepland ; in 1989 was
dit 1,3  miljard frank. Mijnheer de Mi-
nister, wij hopen dat een substantieel
deel van deze middelen kan worden
aangewend voor de sanering van het
Demerbekken.

Wie zegt dat er in het stroomgebied
van de Demervallei nog niets is ge-
beurd doet de waarheid geweld aan.
Het volstaat te verwijzen naar de wa-
terzuiveringsinstallaties te Beverloo,
Koersel, Heusden, Zonhoven, Genk,
Borgloon  en Tienen. Aarschot wordt
niet vermeld.

Een opbod tussen de verschillende
oeversteden en gemeenten is niet ge-
wenst. Slechts een doordacht bek-
kenbeleid met een zorgvuldig opge-
steld meerjarenplan voor de aanleg
van de nodige rioolwaterzuiverings-
installaties en collectoren kan resul-
taten opleveren.

Vanuit de CVP willen wij ijveren
voor een regionale aanpak en over-
leg, dit in nauwe samenspraak met
de Vlaamse Gemeenschap. De ver-
vuiling stopt immers niet aan de gren-
zen van kiesomschrijvingen.
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PVV-fractievoorzitter A. Denys legde Minister Sauwens (VU) op de rooster n.a.v.
zijn voornemen om het Rupelmondse dijkendossier via een onderhandse vergun-
ningsprocedure af te handelen. Op de achtergrond Raadsvoorzitter L. Vanveltho-
ven (SP)

Mijnheer de Minister, wij hopen dat
de begeleidingscommissie van de De-
mer ten spoedigste operationeel
wordt, zodat Gewesten, gemeenten
en alle belanghebbenden partners in
milieusanering kunnen worden.

Ik kan aantonen dat - niet alleen in
het arrondissement Leuven - de
plaatselijke beleidsverantwoordelij-
ken van de CVP reeds vooruit lopen
op de start van deze begeleidings-
commissie. In hun gemeenten deden
zij reeds de nodige stappen voor in-
ventarisering, zij verzamelden de no-
dige technische gegevens om, zodra
de begeleidingscommissie van start
gaat, de gegevens beschikbaar te stel-
len aan de betrokken administratie
en aan degenen die de begeleiding
zullen geven bij het uitwerken van de
investeringsprogramma’s.

Op het voorbije congres Economie
en Ecologie van de Vlaamse christen-
democraten werd het belang van een
eerstelijns milieuzorg nogmaals be-
klemtoond. De gemeenten moeten
niet alleen maximaal worden betrok-
ken bij de uitwerking van opdrachten

die hen door de overheid worden op-
gelegd, maar zij zullen ook financiële
middelen moeten vrijmaken en per-
soneel ter beschikking stellen.

Onderaan het prijskaartje van de sa-
nering staat dat er 9 miljard frank
nodig is voor de aanleg van riolerin-
gen. Prioritaire rioleringen zullen
door het Gewest moeten worden
aangelegd. Ook op het vlak van se-
cundaire riolering blijft een gemeen-
telijke inspanning noodzakelijk. Het
hervormde investeringsfonds, dat
normaal op 1 januari 1991 in werking
treedt, zal de gemeentelijke trek-
kingsrechten ongeveer verviervoudi-
gen.

Het is te hopen dat burgemeester
Daems een deel van de trekkings-
rechten van zijn gemeente zal reser-
veren voor de sanering van de De-
mer. Dat is niet alleen een kwestie
van water dat in Aarschot door de
Demer loopt. Het maakt deel uit van
een totaal beleid dat ieder ter plekke
moet voeren.

Het verbaast mij de heer Daems al-

lerlei suggesties te horen doen aan de
Minister inzake het beleid. Hij nam
een gelijkaardige houding aan in de
Commissie van Justitie. Hij zelf kan
in zijn gemeente voor de sanering van
de Demer als burgemeester veel
meer doen dan hetgeen op dit ogen-
blik gebeurt.

Ik zou aan de Minister de vraag wil-
len stellen hoe het staat met de uitba-
tingsvergunningen die normaal in het
bezit moeten zijn van de stad. Zijn
zij in Aarschot wel allemaal beschik-
baar, collega Daems ? Zoals reeds
eerder in de Commissie van Justitie
beweert u ook hier dat Minister
Kelchtermans mogelijke inbreuken
niet beteugelt. Dienaangaande heb ik
u op uw eigen verantwoordelijkheid
gewezen, met name dat u ingevolge
artikel 20 van de ARAB-regeling zelf
over de bevoegdheid beschikt om een
einde te stellen aan concrete overtre-
dingen. Ik zal niet persoonlijk wor-
den maar wil, aansluitend bij deze
interpellatie, alleen beklemtonen dat
wij nu niet plotseling geïnteresseerd
zijn in of wensen op te komen voor
de sanering van het hele Demerbek-
ken. Ik wil duidelijk stellen dat ieder-
een daarin zijn verantwoordelijkheid
moet opnemen en u heel in het bij-
zonder.

Mijnheer de Minister, ik wens u heel
concreet te vragen wanneer de be-
trokken bekkencommissie zal wor-
den opgestart en welke gemeenten
erbij zullen worden betrokken. Bij
ons bestaat een grote bezorgdheid
van het hele Demerbekken, dus niet
alleen voor de Demer zelf maar ook
voor andere rivieren, met inbegrip
van de Gete in de streek van Tienen
die voor een groot deel verantwoor-
delijk is voor de vervuiling van de
Demer.

De heer J. Dufaux : Mijnheer de
Voorzitter, ik zou de Minister nog
een vraag willen stellen. Ik ben na-
melijk van oordeel dat wij in de voor-
bije twee jaar een trein hebben ge-
mist of dat we onze trein op het vlak
van de waterzuivering tot stilstand
hebben laten komen. Door de totale
reorganisatie die op til is gebeurt er
in de ene maatschappij niets meer en
komt de andere niet op gang met als
gevolg dat de waterzuivering is blij-
ven stilstaan. Kan de Minister mij
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Dufaux

zeggen hoeveel inwonersequivalent
er bepaald was om zuiveringsstations
te bouwen gedurende de jongste twee
jaren en wat er in de praktijk werd
uitgevoerd ? Daarom gaat het toch,
dat is de vooruitgang die reëel kan
worden gemeten. Ik wil mij niet inla-
ten met de Aarschotse ruzies want
die lijken mij te persoonlijk te zijn,
maar ik wens enkel te weten wat er
gepland werd en wat er gerealiseerd
werd.

De Voorzitter : De heer Janzegers
heeft het woord.

De heer G. Janzegers (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, collega’s, ik sluit
mij aan bij de interpellaties van mijn
beide voorgangers. Er zijn niet alleen
coördinatieproblemen, collega
Daems, maar wij stellen ook vast dat
de vervuiling evenredig toeneemt
met het aantal intenties en studies om
die vervuiling op papier aan te pak-
ken.

In het Demerdossier ,,Red  de Demer
- Stop de vervuiling” van de Federa-
tie Leefmilieu Hageland uit 1987 le-
zen we bijvoorbeeld dat er in 1979
een onderzoek werd gedaan door het
Ministerie van Volksgezondheid en
van Leefmilieu naar de ecologische
toestand van onder meer de Demer
met het oog op de bouw van water-
zuiveringsstations.

In 1981 doet het Instituut voor Hy-
giëne en Epidemiologie een onder-
zoek naar de waterkwaliteit, waarbij
men aandacht had voor de potentiële
verontreinigingsbronnen. Sindsdien
zijn dus de grote vervuilers gekend.

Van 1982 tot 1983 heeft een uitge-
breid studieprogramma onder de titel
,,Optimalisatie en waterzuivering
door middel van kaarten met de bio-
logische kwaliteit van de waterlopen”
vooral aandacht voor de Demer.

De Vlaamse Waterzuiveringsmaat-
schappij start in 1986 met de systema-
tische meting op 51 meetpunten van
de waterkwaliteit van de Demer en
haar bijrivieren.

Gemeenschap van 18 juli 1978 betref-
fende de kwaliteit van zoet water dat
bescherming of verbetering behoeft
teneinde geschikt te zijn voor het le-
ven van vissen, wijst aan dat we tien
jaar achter lopen. Immers, de lijst
van viswateren moest er al zijn in
1980, en in 1985 hadden deze waters
moeten beantwoorden aan bepaalde
kwaliteitsnormen. Het besluit van de
Vlaamse Executieve van 21 oktober
1987 tot vaststelling van de kwali-
teitsdoelstellingen voor alle opper-
vlaktewateren van het openbaar hy-
drografisch net en tot aanduiding van
de oppervlaktewateren bestemd voor
drinkwater, zwemwater, viswater en
schelpdierwater neemt als datum 1
juli 1995.

Als men tegen 1995 in orde wil zijn,
rijzen er nu al een reeks vragen in
verband met de financiële middelen,
het nodige personeel, de aangepaste
waterzuiveringstechnieken en een
geëigend preventief en repressief op-
treden inzake vervuiling door mest-
overschotten, huishoudelijke afval-
waters, en een streng en drastisch op-
treden tegen illegale verontreiniging
en het ontwikkelen van technieken
voor de zuivering van industrieel af-
valwater. Het voorstel om bijvoor-
beeld de Laak minder te vervuilen
door het afleiden van een deel van
de afvalwaters van Tessenderlo Che-
mie langs de Zwarte Beek en de Win-
terbeek  naar de Demer is het pro-
bleem verschuiven, verdunnen, maar
niet oplossen. Men moet de politieke
moed hebben om op een zeker ogen-
blik de produktietechnieken die het
milieu blijvend vervuilen en die de
komende generaties opzadelen met
de rampzalige gevolgen van onze
mentaliteit ,,wij de lusten, zij de las-
ten” te verbieden.

Zelfs bij het principe dat de vervuiler
betaalt kan men vraagtekens plaat-
sen. Het doet er te veel aan denken
dat men met geld alles kan afkopen :
een gerust geweten tegenover het on-
recht in de wereld met een biljetje
van 11.11.11. Ook in dit geval is
voorkomen beter dan genezen en
moet de overheid optreden in het
produktieproces dat mens en milieu
moet sparen.

Demer zegt, zegt ook Demervallei.
Nog vanmorgen las ik in de krant dat
de regionale vereniging Natuur en
Landschap aandacht vraagt voor de
gevaren die het unieke Demerland-
schap bedreigen. Reeds heel wat stu-
dies wijzen op de unieke en zeldzame
landschappelijke en natuurhistori-
sche waarde van deze vallei. Nog op
23 september jongstleden werd er op
d e  37” N a t i o n a l e  Natuurbescher-
mingsdag te Diest voor gepleit dat
het Demervallei-complex de bescher-
ming zou krijgen die het verdient.
Deze vallei werd overigens aangewe-
zen als een Europees Vogelrichtlijn-
gebied. Het realiseren van een Re-
gionaal Landschap Demervallei
hangt dus niet alleen af van het en-
thousiasme van de milieubewegin-
gen, maar ook van de Vlaamse over-
heid die hiermee kan bewijzen dat ze
het ernstig meent met de nieuwe en
offensieve strategie zoals die door de
Minister werd voorgesteld op 14 fe-
bruari 1990 in zijn Milieubeleids- en
Natuurontwikkelingsplan voor
Vlaanderen.

In dat opzicht kan ik dan moeilijk de
politici, verenigingen en drukkings-
groepen volgen die pleiten voor de
doortrekking van de A2, het vestigen
van nieuwe industrie- en woongebie-
den in de Demervallei, het aanleggen
van nieuwe expreswegen, enzovoort.
Al deze plannen vormen een bedrei-
ging, niet alleen voor de waterkwali-
teit van de Demer, maar ook voor de
Demervallei, een typisch Hagelandse
vallei waarvan het behoud heel wat
kansen inhoudt voor welvaart en wel-
zijn.

Tot slot, het Demerdossier uit 1988
van de Federatie Leefmilieu Hage-
land bevat 34 schriftelijke steunbetui-
gen van politici uit alle politieke par-
tijen, waaronder die van de Minister
die op 3 juli 1987 beloofde zijn mede-
werking te verlenen aan alle positieve
initiatieven met betrekking tot de
Demervallei. Ik zou zeggen, dat het
nu toch stilaan tijd wordt voor da-
den... (Applaus bij verschillende le-
den)

Heel het wetgevend werk in aanslui-
ting op de richtlijn van de Europese

Tenslotte mag men zich niet beper-
ken tot het water van de Demer. Wie
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Persoonlijk feit

De Voorzitter : De heer Daems heeft
het woord voor een persoonlijk feit.

De heer R. Daems : Mijnheer de
Voorzitter, mevrouw Merckx heeft
hetzelfde antwoord gegeven als in de
Commissie. Ik merk dat haar uiteen-
zetting zich grotendeels toespitst op
mezelf.

Ik nodig haar uit om te komen kijken
naar mijn beleid. Ik heb reeds drie
bedrijven gesloten. Vind maar een
andere burgemeester die zulks doet !

De Voorzitter : Mevrouw Merckx-
Van Goey heeft het woord.

Mevrouw T. Merckx-Van Goey : En
de twintig vuilnisbakken die u op uw
begroting hebt ingeschreven ten be-
hoeve van het leefmilieu ?

Dit kan niet door de partijen of ar-
rondissementen worden geaccapa-
reerd. Het antwoord van de Minister
inzake het opstarten van een bekken-
commissie over het gehele bekken is
het enige juiste.

De Voorzitter : Het incident in ver-
band met het persoonlijk feit is geslo-
ten.

INTERPELLATIES (Regl. art. 76)
(Voortzetting)

Interpellatie van de heer R. Daems
tot de heer T. Kelchtermans, Ge-
meenschapsminister van Leefmilieu,
Natuurbehoud en Landinrichting,
over de waterverontreiniging in het
Demerbekken

De Voorzitter : Minister Theo Kelch-
termans heeft het woord in verband
met de interpellatie van de heer
Daems over de waterverontreiniging
in het Demerbekken.

Minister T. Kelchtermans (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, da-
mes en heren, de uiteenzettingen van
de heer Daems, mevrouw Merckx en
de heer Janzegers en ook de aanvul-
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lende vraag van de oud-bestuurder
van de VMZ, nu Senator, de heer
Julien Dufaux, beschouw ik als de
uiting van een bekommernis die ik
deel. Zij hebben het over een gecoör-
dineerde aanpak van bekkens die
zich uitstrekken over de grenzen van
verschillende gemeenten of provin-
cies. Dit biedt mij de gelegenheid in
te gaan op de precieze vragen, die
zijn voorafgegaan door een algemene
beschouwing waarop ik ook inga in
mijn inleiding.

Vooraf de beleidsopties zelf. Ik ben
van oordeel, en  ook  mevrouw
Merckx heeft daarop gewezen, dat de
aanpak die wij voorstellen perfect
past in onze beleidsopties van de
voorbije jaren : ten eerste het inven-
tarisatieplan, de milieu-audit voor
Vlaanderen, het MINA-plan 2000 en
ten tweede het actieplan 1990-1995,
waar een geïntegreerde actie wordt
gekoppeld aan een natuurbeleids-
plan.

De beslissing van de Vlaamse Execu-
tieve van 21 oktober 1987 met het
oog op het bereiken van de kwali-
teitsdoelstellingen tegen 1 juli 1995
willen wij nakomen. Wij stellen hier-
voor maatregelen voor. Uit de mi-
lieu-audit voor Vlaanderen is geble-
ken dat wij er tussen 1987 en 1989,
ondanks de kwaliteit van het werk
dat door de beheerders van de VMZ
werd geleverd, op achteruit in plaats
van op vooruit zijn gegaan met de
kwaliteit van de oppervlaktewateren.
Daarom hebben wij maatregelen
voorgesteld gericht op de brongerich-
te aanpak, wat terecht op de eerste
plaats komt. Wanneer wij het voort-
durend hebben over de investeringen
die de volgende jaren moeten gebeu-
ren, lijkt het soms alsof er geen aan-
dacht is voor de eerste en belangrijk-
ste stap : de brongerichte aanpak.
Het is niet omdat men meer spreekt
over een tweede reeks maatregelen
dat de aandacht voor de eerste moet
verflauwen.

Wij beogen de verontreiniging aan de
bron maximaal te beperken door
enerzijds het vergunningenbeleid en
anderzijds het principe dat de vervui-
ler betaalt. In de Commissie werd
hierover een interessante discussie
gevoerd. De uitgangspunten bleken
verschillend, maar iedereen wilde

Persoonlijk feit
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wel hetzelfde doel bereiken. De
vraag was welke methode daartoe het
best geschikt is. Wij zijn ervan over-
tuigd dat onze benadering de beste
is, namelijk het verfijnd toepassen
van het principe dat de vervuiler be-
taalt. Dit impliceert het uitvoeren
van heffingen op de vuilvracht die in
de oppervlaktewateren komt door de
industrie, maar ook het belasten van
de burgers, weliswaar steeds gekop-
peld aan het aandeel in het geheel.

Wij hebben ook gezegd dat voor de
landbouw zo vlug mogelijk bij de-
creet maatregelen moeten worden
getroffen tegen de diffuse verontrei-
niging , verontreiniging uit diverse
bronnen zoals overbemesting, ge-
bruik van herbiciden, van kunstmest,
enzovoort. Als dat niet oordeelkun-
dig gebeurt moeten wij ervoor zorgen
dat er een aangepaste wetgeving
komt, waardoor de controle ook effi-
ciënt kan gebeuren. Daarvoor heb-
ben wij een ontwerp-decreet in voor-
bereiding, dat volgens mij op 1 janua-
ri 1991 operationeel moet zijn. Wij
hebben het advies van de Raad van
State bekomen over dit ontwerp-de-
creet dat in principe door de Vlaamse
Executieve is aanvaard. Bijgevolg is
het mogelijk het definitieve ontwerp
aan de Vlaamse Raad voor te leggen.

Naast de brongerichte aanpak en
naast een decretale verruiming naar
andere verontreiniging willen wij ook
een nieuwe structuur opzetten voor
het verder uitvoeren van de werken
voor rioolwaterzuivering waarvoor
ook collectoren en prioritaire riole-
ringen nodig zijn.

U hebt vragen gesteld over zaken die
nog moeten worden ingevuld. Ik heb
er geen moeite mee om de huidige
stand van zaken weer te geven.

De principiële beslissingen die de
Vlaamse Executieve heeft genomen
met betrekking tot de VMZ, tot de
nieuwe opdrachten van de Vlaamse
milieumaatschappij en de opdracht
van de NV Aquafin - de rol die de
milieuholding speelt en onder welke
voorwaarden die kan werken - zul-
len in het decreet bestuurlijk beleid
precies worden vastgelegd. Collega
Van den Bossche zal dit bevestigen.
Wanneer dit decreet publiek zal wor-
den besproken zullen wij onze ge-
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dachtenwisseling kunnen overdoen.
Daar zullen de problemen aan bod
kunnen komen en zullen wij vragen
kunnen stellen omtrent de efficiëntie
van deze nieuwe structuur.

De milieuholding heeft een consul-
tancy opdracht aan Severn-Trent ge-
geven tot het inventariseren van de
mogelijkheden van de NV Aquafin.
Er moet worden onderzocht hoe die
n.v. op de meest efficiënte wijze ope-’
rationeel kan werken en of Severn-
Trent eventueel wil participeren ver-
mits die maatschappij in Engeland
zeer actief is inzake waterzuivering.

Mijnheer de Voorzitter, ik las in een
brief dat de Voorzitter van de Com-
missie voor het Leefmilieu aan de
commissarissen suggesties vraagt met
betrekking tot interessante studiebe-
zoeken. Een dergelijk initiatief juich
ik toe.

De heer A. Denys : Weeral  een stu-
diebezoek !

Minister T. Kelchtermans : Zij kun-
nen nuttig en interessant zijn wan-
neer men ze goed voorbereidt, dat
kunt u niet ontkennen, maar dat laat-
ste ontbreekt meestal.

In Engeland is men erin geslaagd, in
een gebied van 7 à 8 miljoen inwo-
ners, dat inzake geografie vergelijk-
baar is met Vlaanderen, ruim 95 ten
honderd van de oppervlaktewateren
en de riool- en industriële afvalwaters
te zuiveren. Hiervoor deed men be-
roep op slechts 200 mensen.

Wanneer men de efficiëntie van deze
organisatie vergelijkt met de resulta-
ten die wij - dat zijn de overheid en
de raad van bestuur van de VMZ -
hebben bekomen met de ter beschik-
king staande structuren, moet dit ons
toch tot nadenken stemmen.

Thans kom ik tot de preciese  vragen
die door de verscheidene interpellan-
ten werden gesteld.

Collega Daems vraagt wat zal wor-
den ondernomen om de gecoördi-
neerde aanpak te realiseren. Ik denk
dat de sleutel tot resultaat inzake het
milieubeleid coördinatie en integratie
is.
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In Vlaanderen groeit de belangstel-
ling voor leefmilieuproblemen, voor-
al voor de waterkwaliteit van stro-
men, beken en rivieren, die onze ste-
den en dorpen aandoen. Men heeft
de neiging dit alles te vertalen in een
aantal actiegroepen die niet alleen de
aandacht van de lokale beleidsmen-
sen maar ook de gewestelijke beleids-
instanties opeisen. Hieraan moet res-
pons worden gegeven. Van deze ver-
hoogde belangstelling meenden wij
gebruik te moeten maken. Wij willen
alles kanaliseren in een gecoördi-
neerd beleid.

Naar aanleiding van een gesprek met
burgemeesters, onder  meer  met
uzelf, maar ook met vele andere
waarnaar mevrouw Merckx heeft ge-
refereerd, hebben wij voorgesteld
per stroomgebied een bekkencomité
op te richten.

Dit bekkencomité zou onder de lei-
ding staan van mijn administratie.
Dit zou de belanghebbenden, in de
brede betekenis van het woord, die-
nen te groeperen. Onder belangheb-
benden verstaan wij de bevoegden
van de gewestelijke administraties,
de gemeenten die eraan grenzen of
er rechtstreeks veel mee te maken
hebben en de provincies.

Dit bekkencomité heeft nog niet het
voorwerp uitgemaakt van een forme-
le besluitvorming. Men weet nog niet
hoe dit comité precies zal zijn samen-
gesteld. Ik meen dat iedereen het
eens is over de idee maar dat nog
moet worden onderhandeld inzake
de vertegenwoordiging. De mogelijk-
heid moet worden voorzien dat de
regionale organisaties erbij worden
betrokken. De werknemers en de
werkgevers mogen ook niet worden
vergeten.

Ik begrijp dat u daar voortdurend op
terugkomt omdat u het probleem ui-
teraard zeer goed kent. Maar, wij
hebben hier het proces gemaakt van
wat u zeer goed kent en waarin u zelf
mede-verantwoordelijkheid draagt,
vermits u beheerder geweest is.

Vanzelfsprekend zullen wij ook de
sociale organisaties en de milieu- en
natuurverenigingen hierbij betrek-
ken.

Zo kom ik tot wat de heer Janzegers

Waterverontreiniging Demerbekken

heeft gezegd, namelijk dat wij het na-
tuurbeleidsplan moeten inbrengen in
deze bekkencomité’s omdat land-
schapszorg in de buurt van deze
stroomgebieden een zeer bijzondere
aandacht vraagt. Wij hebben dus van
deze gelegenheid gebruik kunnen
maken om deze natuurbeleidsplan-
ning te concretiseren met medewer-
king van lokale verantwoordelij ken.
De eerste opdracht van de adminis-
tratie die het voorstel uitwerkt is dat
deze bekkencomité’s uitvoerig wor-
den ingelicht over de huidige toe-
stand. Verder zullen alle vergunnin-
gen in de buurt en dus ook alle ver-
gunningen die rechtstreeks te maken
hebben met de kwaliteit van het bek-
ken aan een scanning onderworpen
worden. Daarenboven zullen wij,
met de onontbeerlijke medewerking
van de lokale besturen en de provin-
cie - ik sla mea culpa namens de
overheid - een aantal lozingen die
gebeuren zonder vergunning kunnen
opsporen.

Bij vergunningen die niet meer vol-
doen aan de voorwaarden inzake
kwaliteit van het water in de betrok-
ken stroomgebieden zal onmiddellijk
worden opgetreden. Dit is een enga-
gement van mijnentwege. Ik denk
dat de lokale verantwoordelijkheid
op die manier optimaal meespeelt en
dat wij zodoende de samenwerking
bevorderen tussen de gewestelijke
administraties en onze eigen inspec-
tiediensten, die trouwens in het de-
creet een totale reorganisatie onder-
gaan met het oog op een grotere ef-
ficiëntie. Ik kom daar straks op te-
rug.

De Gete zal, zoals werd gesugge-
reerd, bijzondere aandacht krijgen,
vermits zij een andere kwalificatie -
bestemming viswater - krijgt, waar-
door de prioriteit meer verantwoord
is. Deze operatie is in het indicatief
meerjarenprogramma vastgelegd
voor het jaar 1995. Na de discussie
die wij de voorbije jaren hebben ge-
voerd, vind ik het eerder bijkomstig
in welk investeringsjaar een aantal
zaken aan bod zullen komen, temeer
daar wij het gehele prioritaire inves-
teringsprogramma op de volgende
vijf jaar hebben toegespitst. Ik heb
zelf voldoende ervaring in de ge-
meente om te weten hoe men ons
gedurende jaren aan het lijntje heeft
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Mijnheer de Voorzitter, thans kom 
ik tot de suggestie die de heer Daems 
heeft gedaan inzake de magistratuur. 

Kelchtemans

gehouden door investeringsprogram-
ma’s in een bepaald jaar in te schrij-
ven en in het betrokken jaar te mel-
den dat ze weer een jaar werden uit-
gesteld. Dat gebeurde zo verscheide-
ne jaren na elkaar.

Ik denk dat wij naar een globaal pro-
gramma van vijf jaar kunnen gaan
waarin dit indicatief meerjarenpro-
gramma aan bod moet komen. Indi-
catief wil zeggen dat, indien uit de
consultaties bepaalde prioriteiten
naar voren treden, deze programma’s
gewijzigd kunnen worden.

Wij hebben in het MINA-plan 1990-
1995 een aantal ontwerp-decreten
voorgesteld. Het eerste ontwerp be-
treft het voorliggende inzake be-
stuurlijk beleid. Ik heb uitgelegd hoe-
ver wij ter zake staan. In het pro-
grammadecreet, dat binnenkort in de
Vlaamse Raad zal worden bespro-
ken, hebben wij reeds de gedifferen-
tieerde milieuheffing ingeschreven,
waar op een veel evenwichtiger wijze
de relatie wordt gelegd tussen de ver-
vuiler en de betaler, in verhouding
tot zijn aandeel in de vervuiling. Ik
meen dat dit een belangrijke vooruit-
gang is inzake brongerichte aanpak.

Men vroeg ook hoever het staat met
het waterzuiveringsbeleid en de con-
crete initiatieven voor de nabije toe-
komst. Ik heb zojuist de stand van
zaken van de NV Aquafin toegelicht.
Vanaf januari 1991 wordt deze ven-
nootschap operationeel. Het investe-
ringsprogramma dat door Aquafin
zal worden uitgevoerd is vastgelegd
in de begroting 1991. Een bedrag van
5 miljard is daarvoor vastgelegd.

Collega Dufaux vraagt mij of er in
1989-1990 geen vertraging geweest is.
De gemiddelde aangroei van zuive-
ringscapaciteit is per jaar 7 ten hon-
derd. Dat blijkt ook in 1989-1990 ge-
realiseerd te worden. Het voorziene
investeringsbedrag is voor 1989 volle-
dig en voor 1990, op dit ogenblik,
voor de helft - omdat er nog niet
meer werd vrijgegeven - vastgelegd.
Dit kon door een wijziging van de
procedureregels eind 1989. Wij zijn
er aldus in geslaagd om de gelden die
voorzien waren voor vastlegging ook
effectief vast te leggen. Hierdoor

kunnen zij in de toekomst voor
tering veilig worden gesteld.

inves-

Indien in het bestuurlijk beleid beves-
tigd wordt wat in de beslissing van de
Vlaamse Executieve daaromtrent
werd aanvaard, zal het investerings-
programma van 1989 en 1990 - de
tweede helft daarvoor moet nog wor-
den vastgelegd - verder door de
VMZ worden uitgevoerd en vanaf
1991 door de NV Aquafin. De inves-
teringen zullen dan in versnelde mate
plaatsvinden volgens het schema dat
ook in het MINA-plan daaromtrent
werd voorgesteld : 60 miljard de
eerstvolgende vijf jaren, wat ons in
staat moet stellen de sanering van de
oppervlaktewateren in Vlaanderen,
via de rioolwaterzuiveringsinfrastruc-
tuur en de prioritaire riolering, tot
circa 70 ten honderd te verwezenlij-
ken.

Tenslotte wijs ik erop dat ook in het
kader van het vergunningenbeleid,
het milieuvergunningsdecreet van 28
juni 1985 meer dan waarschijnlijk
vanaf 1 januari 1991 in voege zal tre-
den, vermits de Raad van State zijn
advies heeft overgemaakt. Wij heb-
ben inmiddels het uitvoeringsbesluit
volgens de aanbeveling van de Raad
van State  herwerkt  ; het zal binnen-
kort aan de Vlaamse Executieve wor-
den voorgelegd.

Wij werken reeds zeer goed samen
met het Parket. Ik verwijs ter zake
naar een tweetal acties, die spectacu-
lair overkomen en waarbij de coördi-
natie trouwens georganiseerd was,
met name een tweetal helikopter-
vluchten, waarbij personen van het
Parket en de administratie aanwezig
waren en die ook optredens, verbali-
sering en vervolging beoogden inzake
milieudelicten.

Vervolgens zit de idee die uzelf aan-
brengt vervat in de opdracht die pro-
fessor Boeken van de Rijksuniversi-
teit van Gent heeft. Hij zit de Inter-
universitaire Commissie voor en
heeft de opdracht het milieurecht van
Vlaanderen te herschrijven en te
coördineren. Dit moet in zijn op-
dracht de zeer uitdrukkelijke aan-
dacht krijgen.

Ik heb geen probleem met gezamen-
lijke initiatieven met de Minister van
Justitie zodat de samenspraak en de
coördinatie die zich opdringen, kun-
nen gebeuren.

Mevrouw Merckx heeft de nagel op
de kop geslagen wanneer zij wijst op
de kansen, maar ook op de gevaren
van het Investeringsfonds. Ik denk
dat het Investeringsfonds wel eens
zou kunnen bewijzen wat wij vrezen,
meer bepaald dat gemeenten gebruik
maken van hun volledige autonomie
- en ik ben daar een vurig verdedi-
ger van - en dat zij hun prioriteiten
niet onmiddellijk bij de riolering leg-
gen, wat hun goed recht is. De
Vlaamse Executieve heeft in het In-
vesteringsfonds al de gelden die de
voorbije jaren voor riolering werden
aangewend bij elkaar gebracht. Wij
zullen de prioritaire rioleringen via
de NV Aquafin uitvoeren. Daarbij
rijst de vraag welke inspanningen de
gemeenten op dat vlak zullen doen.
Sommige leden van de Executieve
hebben voorspeld dat wij binnen en-
kele jaren andermaal kredieten zul-
len moeten inschrijven om de ge-
meenten zeer uitdrukkelijk te stimu-
leren tot de aanleg van bijkomende
riolering in hun gemeenten. Dan
heeft de strategie van sommige bur-
gemeesters-leden van de Commissie
op een goede manier gewerkt.

Mijnheer de Voorzitter, ik meen
hiermee te hebben geantwoord in de
mate van het mogelijke. Er werd
door collega Daems een preciese
vraag gesteld in verband met de lo-
zingsvergunningen, meer bepaald in-
zake de beroepen.

U zal begrijpen dat ik deze gegevens
niet bij de hand heb ; ik zal ze opvra-
gen en ze u ter beschikking stellen.

De zwakte van het huidig systeem is
dat de administratieve behandeling
vrij veel tijd in beslag neemt en er
een steeds groeiend aantal milieudos-
siers te behandelen is.

Ik wens uitdrukkelijk te zeggen dat
de administratie - en ook mijn ad-
ministratie van leefmilieu - onder-
bemand is om de vele opdrachten uit
te voeren. Ik zal dit probleem aan de
Vlaamse Raad voorleggen ter gele-
genheid van de bespreking van het
decreet bestuurlijk beleid, alsook aan
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Kelchtermans

de Executieve zelf. Deze opdrachten
zijn : milieurapportering, inspec-
tieopdrachten, vergunningen en der-
gelijke. Er is een stijgend aantal be-
roepen tegen beslissingen in eerste
aanleg van de lokale besturen. Met
de huidige mankracht kunnen deze
taken niet worden uitgevoerd. Er zijn
dus objectieve redenen waarom mijn
administratie, binnen gestelde termij-
nen, een aantal vergunningen niet
kan afleveren. Ik zal u de stand van
zaken schriftelijk meedelen. (Onder-
breking door de heer A. Denys)

Mijnheer Denys, ik laat het daar ech-
ter niet bij want in het milieuvergun-
ningendecreet regelen wij precies de
termijnen en maken wij komaf met
de veelheid van vergunningen. Wij
integreren alles in die ene vergun-
ning, tegelijkertijd gekoppeld aan
t&-mijnen.  Dat zou volgens mij de
rechtszekerheid in belangrijke mate
verhogen. Ik ben van oordeel dat dit
een belangrijk antwoord is op de kri-
tieken die, wat dat aspect betreft, te-
recht werden geuit.

De Voorzitter : De heer Van Hoo-
land heeft het woord.

De heer R. Van Hooland : Mijnheer
de Minister, u vertelde een paar in-
teressante zaken over het bekkenco-
mité als procédé. Graag wil ik in dat
verband een aantal precieze vragen
stellen.

Mijnheer de Minister, wat betekent
voor u een bekken ? Wanneer zullen
de bekkencomités effectief worden
geïnstalleerd ? Wanneer zullen zij
operationeel zijn ? Wanneer meent u
met de resultaten van hun werk reke-
ning te kunnen houden ?

Minister T. Kelchtermans : Voor ons
is de definitie van een bekken gelijk
aan de gebieden afgebakend in de
algemene waterzuiveringsplannen
van niveau 2. Op dit niveau worden
dan de bekkencomités georgani-
seerd.

Ook Mevrouw Merckx vroeg wan-
neer de bekkencomités effectief zul-
len worden geïnstalleerd. Welnu, de
administratie moet haar opdracht te-
gen het einde van dit jaar beëindigen.
Wat de samenstelling ervan betreft

heb ik een aantal openingen gelaten
omdat daaromtrent het laatste woord
nog niet is gesproken. In de schoot
van het bekkencomité kan het hele
gebied opnieuw worden doorgelicht,
voor alle probleempunten en voor de
vergunningen in het bijzonder. Dit
alles valt binnen de opdracht van het
bekkencomité waarin na aanpassing
van de vergunningen verantwoorde-
lijken van de gemeenten, van de pro-
vincie en ambtenaren van het Vlaams
Gewest zullen zetelen. Deze bekken-
comités zullen een maximale coördi-
natie van de maatregelen mogelijk
maken en toelaten de kwaliteit van
het oppervlaktewater op korte ter-
mijn aanzienlijk te verbeteren.

Een belangrijk voordeel van het bek-
kencomité is ook dat daar informatie
ter beschikking kan worden gesteld
die nuttig kan zijn voor de gemeen-
ten, bijvoorbeeld voor het aanleggen
van rioleringen.

De Voorzitter : De heer Daems heeft
het woord.

De heer R. Daems : Mijnheer de
Voorzitter, eerst en vooral wens ik
de Minister te danken voor zijn ant-
woord.

Ik meen een specifiek probleem naar
voren te hebben gebracht dat zeer in
het algemeen kan  worden  be-
schouwd.

Toch blijf ik met een aantal vragen
zitten waarop de Minister vandaag
niet in detail kan antwoorden. Ik
denk bijvoorbeeld aan de hervorming
van het waterzuiveringsbeleid. Ik
blijf dus met twijfels zitten over het
al dan niet efficiënt maken van de
bekkens. Ook vraag ik mij nog steeds
af of het niet beter was de tweede of
de derde suggestie van het SOBE-
MAP-rapport als uitgangspunt te ne-
men, afgezien van het feit dat wij van
mening verschillen over het principe
dat de vervuiler betaalt.

De oprichting van het bekkencomité
is een goed idee, op voorwaarde ui-
teraard dat deze personen erbij wor-
den betrokken die ter zake goede re-
sultaten kunnen boeken. U zal dan
ook een bepaalde timing moeten
vastleggen en een goede omkadering
verzekeren teneinde te weten welke

informatie dit comité
vergaren en verdelen.

precies moet

U zegt zelf dat het gaat om een indi-
catief meerjarenplan. Welnu, daaruit
besluit ik dat het kan worden gewij-
zigd.

Mijnheer de Minister, ik ben het niet
met u eens wanneer u zegt dat het
niet belangrijk is in welk jaar een be-
paalde investering wordt ingeschre-
ven. U haalt zelf het voorbeeld aan
van een investering die in het jaar X
wordt ingeschreven en pas vijf jaar
later wordt uitgevoerd. Met andere
woorden, de investering die in 1995
wordt ingeschreven wordt misschien
in het jaar 2000 uitgevoerd. Ik ont-
houd uit uw antwoord dat u belang
hecht aan het woord indicatief in uw
meerjarenplan en dat, wanneer men
voldoende indicaties kan bieden,
eventueel komende uit het bekken-
comité, u hiermee rekening zal hou-
den. Ik hoop alleen dat u de gemeen-
ten daarbij zal betrekken en u niet te
veel de nadruk zal leggen op allerlei
andere groepen omdat het uiteinde-
lijk toch de gemeenten zijn die een
belangrijk aspect van het milieube-
leid moeten uitvoeren. Wanneer u in-
derdaad in het bekkencomité hierop
de nadruk zal leggen, zal u mogelijks
ook andere actiegroepen kunnen op-
vangen.

Inderdaad, er bestaat momenteel een
wildgroei aan actiegroepen, die niet
alleen begaan zijn met de milieupro-
blematiek maar ook ijveren met par-
tijpolitieke bedoelingen. Ik vind dit
uiteraard geen goede invalshoek.

Een initiatief als de oprichting van
een bekkencomité is zeker welkom.
Waarom, mijnheer de Minister,
maakt u bijvoorbeeld niet van het
Demerbekken een pilootproject ? Ik
neem aan dat niet alle, collega’s het
hiermee eens zullen zijn, maar op die
manier zou kunnen worden uitgetest
of een bekkencomité als dusdanig
kan functioneren.

Mijnheer de Minister, wat de vergun-
ningen betreft, zou u geen verwijt
treffen. Ik zal met u in dit verband
een gesprek voeren op een ander ni-
veau. Ik meen inderdaad dat het hier
niet de aangewezen plaats is om per-
soonlijke dossiers te bespreken.
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Daems 

Ik onthoud ook dat u ermee akkoord
gaat om een gezamenlijk initiatief te
ontwikkelen conform de suggesties
die ik heb gedaan en zoals trouwens
Minister Weckx  uiteindelijk ook een
initiatief heeft genomen om een be-
paald probleem met Minister Wathe-
let te bespreken. U kan misschien op
het vlak van Justitie ook een aantal
initiatieven nemen om inzake ver-
gunningspolitiek meer doeltreffend
te kunnen optreden.

Ik blijf wel met een vraag zitten inza-
ke het milieuvergunningsdecreet.
Graag zou ik zeer binnenkort hier-
omtrent met u een gesprek voeren.

Tenslotte wil ik tot mevrouw Merckx
nog het volgende zeggen. Wanneer
mevrouw Merckx mij wil interpelle-
ren zou het best zijn dat zij in de
Aarschotse gemeenteraad tracht ver-
kozen te worden, waar ik haar graag
zal te woord staan.

De Voorzitter : De heer Janzegers
heeft het woord.

De heer G. Janzegers : Mijnheer de
Voorzitter, ik sluit mij ter zake ge-
deeltelijk aan bij collega Daems.
Mijn vragen nopens het Bekkenco-
mité werden niet beantwoord. Hoe
zal dit comité worden ingevuld, wie
zal daaraan deelnemen en welke be-
voegdheden zal het hebben ?

Mijnheer de Minister, sedert jaren
wordt gesproken over het klasseren
van het Demervalleicomplex. Im-
mers, het is een gebied dat op Euro-
pees niveau als natuurgebied werd
erkend. Bestaan er plannen om de
Demervallei als natuurgebied of als
een regionaal landschap te klasse-
ren ?

De Voorzitter : Mevrouw Merckx-
Van Goey heeft het woord.

Mevrouw T. Merckx-Van Goey :
Mijnheer de Minister, ik dank u voor
uw aandacht. U heeft hier bevestigd
dat het Demerbekkencomité als een
pilootproject zal worden beschouwd.
U heeft ook gezegd dat er op korte
termijn te velde iets zal gebeuren, via
de scanning van de vergunningen en
nadat zal zijn nagegaan of het wel
aan de doelstellingen beantwoordt.
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Ook de gemeentebesturen zullen zich
ter zake verheugen aangezien zij met
het oog op hun verantwoordelijkheid
zullen worden ingelicht, derwijze dat
zij op deze informatie hun planning
kunnen afstemmen, zodanig dat zij
zich niet meer achter de nationale of
de gewestelijke overheid kunnen ver-
schansen, maar ter zake hun verant-
woordelijkheid dienen op te nemen.

Collega Daems, ik woon zeer goed
in Tienen, ik heb niet de bedoeling
naar Aarschot te komen. Collega
Daems, ik kan niet verhelen op te
merken dat u hier zeer mooie woor-
den gebruikt over de bevoegdheden
van de anderen, terwijl u te velde uw
verantwoordelijkheid ter zake ont-
wijkt.

De Voorzitter : De heer Daems heeft
het woord.

De heer R. Daems : Mijnheer de
Voorzitter, er werd mij hier verweten
dat ik mijn verantwoordelijkheden
op het lokale vlak niet zou opnemen.

Mevrouw Merckx, wanneer u naar
Aarschot  komt zal ik u het tegendeel
bewijzen. Bovendien acht ik het on-
gepast, mevrouw Merckx, dat u zulks
in deze Raad naar voren brengt.

De Voorzitter : Minister
mans heeft het woord.

Kelchter-

Minister T. Kelchtermans : Mijnheer
de Voorzitter, ik wou tot collega Jan-
zegers zeggen dat de klassering van
landschappen tot de bevoegdheid van
Minister Waltniel behoort.

De Voorzitter
ten.

: Het incident is geslo-

De heer Lisabeth, verslaggever,
heeft het woord.

De heer C. Lisabeth, verslaggever
(op de tribune) : Mijnheer de Voor-
zitter, mijnheer de Minister, geachte
collega’s, de Commissie voor Bin-
nenlandse Aangelegenheden en
Openbaar Ambt besprak dit belang-
rijk decreet op 17 en 18 september
1990. Het lijkt me belangrijk en voor
de duidelijkheid wenselijk u van bij
het begin van dit verslag mee te delen
dat dit ontwerp van decreet in de
Commissie met unanimiteit werd
goedgekeurd. Er werden uiteraard
wel heel veel vragen gesteld. Het be-
treft immers een uitermate belangrijk
ontwerp, aangezien het Gemeente-
fonds een belangrijke financierings-
bron is voor alle gemeenten in Vlaan-
deren.

In zijn inleidende uiteenzetting heeft
de Gemeenschapsminister kort de
evolutie van het fonds geschetst.
Toen er over de omvang van het
fonds nog in een nationale context
werd beslist, werd ingevolge opeen-
volgende programmawetten de dota-
tie van het Gemeentefonds vrij sterk
beknot. Bovendien gebeurde de ver-
deling van de nationaal vastgestelde
dotatie over de drie Gewesten nog
aan de hand van de verdeelsleutels,
die van toepassing waren voor de ge-
westdotaties, wat eveneens aanlei-
ding gaf tot twistgesprekken.

Ingevolge de bijzondere wet van 8
augustus 1988 is de algemene finan-
ciering van de gemeenten, waaronder
het Gemeentefonds, een exclusief ge-
westelijke aangelegenheid geworden.
In een vroeger decreet werd reeds de
omvang en het evolutiepercentage
van het Gemeentefonds geregeld.

ONTWERP VAN DECREET tot
vaststelling van de regelen inzake de
verdeling van het Vlaams Gemeente-
fonds
- 385 (1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Algemene bespreking

De Voorzitter : Aan de orde is het
ontwerp van decreet tot vaststelling
van de regelen inzake de verdeling
van het Vlaams Gemeentefonds.

De algemene bespreking is geopend.

Waterverontreiniging Demerbekken
Verdeling Vlaams Gemeentefonds

Dit ontwerp-decreet voert de tweede
fase uit van de hervorming van het
Gemeentefonds, zoals voorzien in
het Vlaams regeerakkoord. Dit ak-
koord voorzag dat bij het vaststellen
van de criteria voor de verdeling van
het Gemeentefonds meer aandacht
aan de fiscale draagkracht van de ge-
meenten zou worden geschonken.

Alvorens de nieuwe regeling toe te
lichten, heeft de Gemeenschapsmi-
nister  verduidelijkt waarom de huidi-
ge verdelingsregeling helemaal niet
meer voldoet. Nochtans meent hij
dat de huidige verdelingsregeling op
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Lisabeth

één punt wel grotendeels kan behou-
den blijven. Het betreft de verdeling
in drie groepen, die er tot hiertoe als
volgt uitzag :

43,35  ten honderd voor de steden
Antwerpen en Gent ; 15,55  ten hon-
derd voor 10 centrumsteden met
meer dan 50.000 inwoners en 41,lO
ten honderd voor de andere gemeen-
ten.

Deze indeling biedt ongetwijfeld
voor- en nadelen, waarbij de kleinere
gemeenten zich doorgaans misdeeld
voelen omdat zij onvoldoende mid-
delen zouden krijgen. De centrum-
steden daarentegen wijzen erop dat
de centrumfunctie bijkomende kos-
ten met zich brengt voor een dienst-
verlening, waarvan ook de omliggen-
de gemeenten mee genieten.

Wat ook het standpunt ter zake is,
feit is dat de opheffing van deze inde-
ling in groepen zou resulteren in een
stelselmatig verlies van een zeer be-
langrijk deel van het aandeel voor de
steden van meer dan 50.000 inwo-
ners. Zulks zou de financiële toe-
stand van die steden ontwrichten en
bovendien de invoering van een
nieuw verdelingsstelsel bijna onmo-
gelijk maken.

Ook wat de onderlinge verdeling van
de aandelen van Antwerpen en Gent
betreft, werd de huidige verdelings-
regeling grotendeels behouden. Van
de 43,35  ten honderd bestemd voor
deze grote steden, was de verdeling :
45,73  ten honderd voor Antwerpen
en 32,37  ten honderd voor Gent. De
andere 21,9  ten honderd werd ver-
deeld naar rato van de tonnenmaat
van de in- en uitvarende zeeschepen.
Deze laatste concurrentiële factor
had een dusdanig minieme invloed
op het totaalbedrag dat het beter lijkt
deze factor niet meer in beschouwing
te nemen.

Behalve bovengenoemde twee ele-
menten wordt de huidige verdelings-
regeling evenwel ten gronde aange-
past.

Het hulpfonds, dat onder meer tot
doel had gemeenten met een be-
zwaarde financiële toestand ter hulp
te komen, had in de praktijk een ne-
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gatief aspect : het ontstaan van finan-
ciële tekorten werd erdoor bevorderd
zodat een bijkomend aandeel uit het
hulpfonds soms een beloning was
voor een slecht beleid. De geldende
waarborgregeling uit het hulpfonds
belette evenmin dat er grote en plot-
se schommelingen in de aandelen
voorkwamen. Het hulpfonds wordt
dan ook als zodanig best afgeschaft.
Dit belet niet dat sommige elemen-
ten, die de vorming van een hulp-
fonds hebben verantwoord, worden
opgevangen.

Ook de criteria voor de verdeling van
de aandelen van de tien centrumste-
den onderling evenals die voor de
overige gemeenten zijn deels achter-
haald of bevatten een aantal ernstige
onvolkomenheden. Wat de onderlin-
ge verdeling tussen de centrumsteden
betreft, is dit onder meer het geval
voor volgende criteria :

- Het aantal inwoners ouder dan 65
jaar wordt enkel geleverd via de tien-
jaarlijkse volkstelling. Bovendien
stelt zich de vraag of ook andere be-
volkingscategorieën niet tot bijzon-
dere kosten aanleiding geven. Het ar-
gument dat de oudere bevolkingsca-
tegorie fiscaal armer is, kan beter op
een andere wijze worden opgevan-
gen.

- Ook het aantal woongelegenhe-
den kan als criterium slechts om de
tien jaar exact worden vastgesteld.
Bovendien had het een eerder be-
perkt gewicht.

- De factor fiscale draagkracht van
de gemeenten kwam daarentegen on-
voldoende aan bod in de verdeling.

Daarenboven is en blijft de verhoging
van het aandeel van de gemeenten,
grenzend aan de zee, met 30 ten hon-
derd een bron van betwisting. Daar-
bij moet worden vastgesteld dat de
afschaffing van de bonus andere kust-
gemeenten ernstig zou treffen. Daar-
om wordt voorgesteld de verhoging
met 30 ten honderd van de bedragen
die de basis vormen van de aandelen-
toewijzing, te behouden. Deze maat-
regel moet evenwel in combinatie
met het toekennen van een belang-
rijk gewicht aan het fiscaal vermogen
of onvermogen van de gemeenten
worden gezien.

Verdeling Vlaams Gemeentefonds 65

De verdeling van de aandelen van de
gemeenten met minder dan 50.000
inwoners is om meerdere redenen
achterhaald. Zo is de huidige verde-
lingsregeling voor de gemeenten vol-
komen ondoorzichtig en afhankelijk
van toevalligheden. Dit heeft hoofd-
zakelijk te maken met de bestaande
celindeling. Aan de hand van een
aantal voorbeelden toont de Ge-
meenschapsminister aan hoezeer de
celindeling op irrationele gronden is
gesteund en tot welke belangrijke
schommelingen kleine wijzigingen
aanleiding kunnen geven. Ik verwijs
naar het schriftelijk verslag waarin di-
verse concrete voorbeelden zijn op-
genomen.

Ook de vaststelling van de aandelen
in het Gemeentefonds op basis van
de gemiddelde uitgaven vormt geen
motivatie voor een zuinig beheer van
overheidsmiddelen. Dit tot hiertoe
nog gehanteerde criterium zet eerder
aan tot verspilzucht. Hierdoor kreeg
de zuinige beheerder een lager aan-
deel uit het Gemeentefonds dan de
verspilzuchtige. Zo een verdelingsba-
sis moet principieel worden verwor-
pen.

Het is om bovengenoemde redenen
duidelijk dat de huidige verdelingsre-
geling voor de gemeenten met min-
der dan 50.000 inwoners volledig
moet worden herzien. Het nieuwe in
het ontwerp-decreet voorgestelde
stelsel rekent af met de scheeftrek-
kingen  uit het oude stelsel en han-
teert een efficiënt verdelingssysteem
dat steunt op volgende principes : ob-
jectiviteit van de maatstaven, door-
zichtigheid van berekeningsmethode,
een correctief voor fiscale armoede
en het afzwakken van plotse schom-
melingen, die de invoering van een
nieuw stelsel veroorzaakt.

Wat de objectiviteit van de maatsta-
ven betreft wordt gesteld dat de crite-
ria niet door de gemeente zelf beïn-
vloedbaar noch afhankelijk van con-
crete beleidsmaatregelen mogen zijn.
Wat de gehanteerde criteria zelf be-
treft, dient vooraf gesteld dat vóór
de verdeling, het Gemeentefonds in
drie groepen gesplitst wordt met on-
geveer dezelfde percentages als vroe-
ger. Hieromtrent werd een opmer-
king gemaakt door de Raad van State
die een opdeling  in vier groepen



Een andere terugkerende vraag be-
trof de 30 ten honderd toeslag voor 
de kustgemeenten. 

Lisabeth

voorstelde. Op deze suggestie is niet
ingegaan omdat er in werkelijkheid
drie groepen behouden blijven. De
berekening van het aandeel voor
Brugge gebeurt op dezelfde wijze als
voor de andere negen gemeenten van
haar groep. Het gaat hier dus duide-
lijk niet over een afzonderlijke groep.

De eerste groep betreft de steden
met meer dan 150.000 inwoners,
Antwerpen en Gent. Beide ontvan-
gen 42,90  ten honderd van de dota-
tie, wat dus iets minder is dan vroe-
ger. Voor de onderlinge verdeling
tussen beide steden worden in feite
geen criteria meer bepaald. De ver-
deling gebeurt op basis van vaste per-
centages.

Wat de tweede en de derde groep
betreft, respectievelijk de gemeenten
met meer dan 50.000 en de gemeen-
ten met minder dan 50.000 inwoners,
geldt voor beide groepen dezelfde
verdelingsregeling. Alleen genieten
de tien gemeenten met méér dan
50.000 inwoners het voordeel dat
15,55  ten honderd van het Gemeen-
tefonds voor hen wordt gereserveerd.
Er gebeurt nog wel een voorafname
van het bedrag bestemd voor de te-
rugbetaling van de lasten van sane-
ringsleningen. Voor de ene gemeente
met 100.000 tot 150.000 inwoners,
Brugge, die in een specifieke situatie
verkeert gezien er zich in deze ge-
meente een grote zeehaven bevindt,
wordt voorzien dat van het Gemeen-
tefonds 0,20  ten honderd bijkomend
naar Brugge gaat, gevoegd bij het be-
rekend aandeel.

De eigenlijke verdelingscriteria die
gehanteerd worden zijn dan de vol-
gende :

- bevolkingscijfer 40 ten honderd ;

- oppervlakte 10 ten honderd ;

- bevolkingsdichtheid 5 ten hon-
derd ;

- actieve bevolking 10 ten hon-
derd ;

- de omgekeerd-evenredige op-
brengst per inwoner van 1 ten hon-
derd aanvullende personenbelasting
15 ten honderd ;

- de omgekeerd-evenredige op-
brengst per inwoner van 100 opcen-
tiemen op de onroerende voorheffing
eveneens 15 ten honderd ;

- het aantal leerlingen dat onder-
wijs volgt in de gemeente, met uit-
sluiting van het kleuter- en lager on-
derwijs : 5 ten honderd. Dit laatste
criterium wordt uitsluitend verdeeld
onder de gemeenten vanaf 10.000 in-
woners.

Voor de kustgemeenten worden de
basisbedragen voor de eerste vier en
het zevende criterium vermeerderd
met 30 ten honderd en voor het vijfde
en zesde criterium verminderd met
30 ten honderd.

Uit voorgaande verdelingscriteria
vloeit voort dat de centrum-functie
meespeelt voor ongeveer 15 ten hon-
derd en de fiscale armoede voor 30
ten honderd.

Het bevolkingscijfer dat op zichzelf
voor 40 ten honderd meespeelt,
weegt des te meer door omdat in de
verschillende overige criteria de ba-
sisbedragen telkens met het bevol-
kingsaantal worden vermenigvul-
digd .

Wat de actieve bevolking betreft, be-
paalt het ontwerp-decreet welke ca-
tegorieën hiertoe gerekend worden.
Belangrijk is wel dat de informatie
hieromtrent naast door de in het ont-
werp vernoemde nationale diensten
ook door de VDAB verstrekt kan
worden.

Bij het fiscaal criterium is het belang-
rijk erop te wijzen dat de gemeenten
een aandeel ontvangen dat omge-
keerd-evenredig is met hun belasting-
vermogen. Wie een lager belasting-
vermogen heeft, krijgt dus een hoger
aandeel. Er dient op gewezen dat
met dit criterium in geen enkele mate
een verband wordt gelegd met de
hoogte van de fiscale aanslagvoeten
in de gemeente. Hieromtrent bestaat
soms een misverstand. Het Gemeen-
tefonds wordt zodoende een echte
correctie-factor voor de fiscale ar-
moede van de gemeente.

De voorziene waarborgregeling komt
erop neer dat geen enkele gemeente
minder zal ontvangen dan haar aan-
deel in het Gemeentefonds voor

1990, aangepast met 40 ten honderd
van het percentage waarmee het Ge-
meentefonds aangroeit in 1991. Dit
impliceert dat geen enkele gemeente
in 1991 minder zal ontvangen dan
lol,93  ten honderd van haar aandeel
in het Gemeentefonds 1990.

Inzake vereffeningswijze worden vier
kwartaal-voorschotten voorzien, uit-
gekeerd tijdens de eerste maand van
elk kwartaal. In dit nieuwe stelsel zal
de afrekening in hetzelfde jaar kun-
nen gebeuren.

Ik kom
king.

thans tot de algemene bespre-

Een algemeen kenmerk bij de alge-
mene bespreking was dat alle leden
hun tevredenheid uitdrukten over het
ingediende ontwerp van decreet en
de Gemeenschapsminister hiermee
feliciteerden.

Enkele leden hadden nog vragen bij
de vrij grote spankracht tussen de
kleine en de grote gemeenten. Voor-
al dan omdat er de laatste jaren een
evolutie is waarbij ook kleinere ge-
meenten dikwijls een centrumfunctie
gaan vervullen.

Een lid vroeg ook naar de juiste toe-
dracht van de waarborg-regeling en
wanneer elke gemeente het eindbe-
drag van zijn aandeel zal kennen.

Een ander lid zag nog een zekere on-
rechtvaardigheid in het feit dat het
criterium van het leerlingenaantal
slechts in aanmerking wordt geno-
men voor gemeenten met meer dan
10.000 inwoners.

Een ander aspect betrof de vraag of
het onderhoud en de aanleg van een
wegennet, die soms belangrijke kos-
ten-elementen zijn, niet in aanmer-
king werden genomen. Het lid vroeg
dat te gelegener tijd en op een eigen-
tijdse manier de criteria zouden wor-
den geëvalueerd.

Uiteraard kan men blijven discussië-
ren over criteria en coëfficiënten, zo
werd door een lid gesteld. Hij wees
erop dat het criterium oppervlakte
impliciet rekening houdt met het we-
gennet. Met betrekking tot het crite-
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rium actieve bevolking stelde hij dat
er een probleem rijst wanneer de
maatschappelijke zetels van onderne-
mingen niet samenvallen met de be-
drijfszetels.

Tot slot sprak een lid de hoop uit dat
de criteria niet te snel opnieuw zullen
worden gewijzigd. Hij vestigde de
aandacht op het feit dat er tegen-
woordig een groeiend aantal ven-
nootschappen wordt opgericht. Dit
leidt ertoe dat de basis voor de aan-
vullende personenbelasting wegsmelt
en derhalve ook nadelig is voor de
gemeenten. Dit lid stelt tevens de
vraag of het bijkomend aandeel dat
voorzien is voor Brugge - omwille
van de zeehaven - niet eveneens van
toepassing zou moeten zijn voor een
andere gemeente met name Zaven-
tem, waar een luchthaven toch ook
heel wat bijkomende verplichtingen
oplegt.

In zijn antwoord stelt de Gemeen-
schapsminister voorop dat, indien de
grote steden niet zulk een grote
schuldenlast hadden, de verdelings-
wijze misschien anders zou kunnen
worden ingeschat. Deze zware schul-
denlast is echter een realiteit. Hij il-
lustreert  dit  met de nog inbare
schuldvorderingen per 1 januari 1989
voor beide grote steden.

Hij wijst er tevens op dat Antwerpen
en Gent nog heel zware tijden tege-
moet gaan en illustreert dit aan de
hand van enkele voorbeelden.

Wat de kustgemeenten betreft, stelt
hij dat deze in feite in twee groepen
uiteenvallen. Enerzijds zijn er een
paar gemeenten met een belangrijk
fiscaal vermogen, anderzijds zijn er
kustgemeenten die het niet zo breed
hebben. Aan de hand van een cijfer-
matige tabel toont hij aan dat, als
men de 30 ten honderd toeslag niet
zou toekennen, dit een zware aderla-
ting zou betekenen voor de kustge-
meenten. Zij hebben immers speci-
fieke problemen, omdat er geduren-
de bepaalde tijden van het jaar een
echte piekvraag ontstaat. Door het
fiscaal criterium worden de rijkere
kustgemeenten in belangrijke mate
gecorrigeerd.

Wat de eindbedragen en in het bij-
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zonder de eindafrekening betreft,
verklaart de Gemeenschapsminister
dat de uitbetaling van het eindbedrag
in elk geval zal gebeuren tijdens het
vierde kwartaal.

De waarborg van lol,93  ten honderd
van het aandeel 1990 vormt een over-
gangssysteem dat ertoe moet bijdra-
gen de overgang niet te brutaal te
doen verlopen. De 1,93  ten honderd
heeft dus een uitsmeereffect. Ge-
meenten die de waarborg genieten,
krijgen in absolute termen meer,
maar in gewogen termen minder.

Over een periode van vijf tot zes jaar
zal de overgang volledig gerealiseerd
zijn.

De Gemeenschapsminister wijst erop
dat het fiscaal criterium tot gevolg
heeft dat de meeste kleine gemeen-
ten erop vooruitgaan, omdat zij qua
fiscaal vermogen meestal relatief be-
perkt zijn. Tevens wijst hij erop dat
in bijkomende mate met de kleine
gemeenten rekening is gehouden
door het leerlingen-aantal te laten
meespelen voor gemeenten vanaf
10.000 inwoners, in plaats van 20.000
vroeger.

Het criterium van het leerlingen-aan-
tal is niet zozeer ingegeven door een
onderwijs-bekommernis d a n  w e l
door de valorisatie van de centrum-
functie van een aantal kleinere ge-
meenten.

De Gemeenschapsminister acht het
goed dat over enige tijd de criteria
op hun functionaliteit beoordeeld
worden. Hij is van oordeel dat een
criterium op basis van het wegennet
hier niet echt valabel  is doch wel bij-
voorbeeld in het ontwerp op het ge-
meentelijk investeringsfonds. Hij
meent dat het criterium van de actie-
ve bevolking, gesteund op maat-
schappelijke zetels, nog een verte-
kend beeld geeft en hoopt dat de
VDAB op termijn de juiste cijfers zal
kunnen geven.

De Minister sluit zich aan bij de op-
merking dat het oprichten van ven-
nootschappen her en der een stuk in-
komensverlies voor de gemeenten
kan betekenen en verklaart dat hij
dit punt op de agenda zal laten zetten
van de eerstvolgende interministe-
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riële conferentie van Binnenlandse
Zaken.

Hij verklaart tevens dat Zaventem
niet als een bijzonder probleem
wordt bekeken maar dat een luchtha-
ven ook tot bijkomende ontvangsten
aanleiding kan geven aangezien er
een groot aantal maatschappelijke
zetels is gevestigd. Hij stelt voor te
laten onderzoeken wat de impact is
van een luchthaven op de gemeente-
financiën en het resultaat van dat on-
derzoek later ten gronde te bespre-
ken.

Bij de artikelsgewijze bespreking
werden nog enkele punctuele vragen
gesteld. Op één artikel ná, zijn alle
artikels uit het ontwerp eenparig aan-
genomen.

Inzake artikel 9 dringt een lid er nog-
maals op aan het leerlingen-aantal
ook te laten meespelen voor de ge-
meenten met minder dan 10.000 in-
woners. De Gemeenschapsminister
verklaart hierop niet te kunnen in-
gaan en wijst erop dat er bijzondere
financieringen zijn voor het onder-
wijs en zijn infrastructuur. Als men
de norm van 10.000 inwoners laat
vallen, ontstaan er onaanvaardbare
distorsies omdat de onderwijsfunctie
dan wordt overgewaardeerd.

Artikel 9 wordt aangenomen met 9
stemmen bij 1 onthouding. De overi-
ge artikels worden eenparig aangeno-
men en het ontwerp van decreet in
zijn geheel wordt eveneens eenparig
goedgekeurd. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Beysen  heeft
het woord.

De heer E. Beysen (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, ik dank de
verslaggever voor de uitvoerige en
objectieve wijze waarop hij hier ver-
slag heeft uitgebracht.

Als ik hier eens rondkijk stel ik vast
dat wij, na de feestelijke gebeurtenis
van gisteren, vandaag reeds in een
oud zeer vervallen. Het is wellicht
omdat de Minister met dit ontwerp
van decreet bijna iedereen in Vlaan-
deren tevreden stelt dat dit debat
spankracht mist. (Protest van Minis-
ter L. Van den Bossche)

Ik zal toch nog een poging doen om
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Beysen

Een tussenkomst van mevrouw T.
Merckx-Van Goey (CVP) i.v.m. de
waterverontreiniging van het Demer-
bekken ontlokte een incident wegens
persoonlijk feit met PVV-interpellant

R .  D a e m s

een element van spanning in dit de-
bat te brengen. Namens de PVV-
fractie kan ik mij namelijk niet hele-
maal aansluiten bij de algemene in-
stemming die dit ontwerp kreeg in de
Commissie. Dit ontwerp dat uit twee
delen bestaat - het eerste werd al
vóór het reces door deze Raad aange-
nomen - komt immers niet tege-
moet aan de grote verwachtingen
voor een hervorming van het verde-
lingssysteem. Ik geef wel toe dat het
ontwerp een aantal goede punten
verdient, bijvoorbeeld voor de her-
schikking van de verdeelsleutels.

De vroegere eis dat er komaf moest
worden gemaakt met het oude verde-
lingsmechanisme is met dit ontwerp
echter niet ingewilligd. Mijns inziens
heeft men hier een kans laten voor-
bijgaan om de grootstedelijke proble-
matiek aan te pakken.

De Minister is wel zeer handig ge-
weest. Door iedereen wat méér te
geven dan vroeger heeft hij iedereen
gemakkelijk naar zijn hand gezet.
Dat is politiek handig gespeeld. Ik
heb geen enkele moeite om dat toe

te geven. Van dit ontwerp hadden we
inderdaad gebruik moeten maken om
vooral het financieringsprobleem
de grote steden aan te kaarten.

van

Bij deze gelegenheid zou ik willen
voorstellen of in Openbare Vergade-
ring of in Commissie, een debat te
houden over die grootstedelijke pro-
blematiek die volgens mij niet langer
achter verdelingsregels kan worden
verdoezeld. Dat kan overigens een
spannend debat worden. Het moet in
elk geval een open debat zijn, best
los van één of ander decreet. Het
gaat niet op dit probleem voor ons
uit te schuiven en telkens weer een
toevlucht te nemen tot schuldher-
schikking. Precies gisteren nog pleit-
te de burgemeester van de stad Ant-
werpen ervoor om de saneringsover-
eenkomst met de Vlaamse Executie-
ve uit te stellen tot in april 1991. Hij
wordt immers vanuit zovele hoeken
onder druk gezet dat hij die contrac-
tuele verplichtingen niet kan nako-
men. Als hij geen nieuwe schuldher-
schikking van de hogere overheid
kan bekomen dan ziet hij het niet
meer zitten, zo gaf hij toe.

Is het denkbaar dat, nadat er in april
1990 met de stad Antwerpen een
nieuwe schuldherschikking werd af-
gesproken, onder tekend  in  een
plechtige conventie, men nauwelijks
zes maanden later opnieuw aan tafel
gaat zitten voor een nieuwe operatie
schuldherschikking ? Graag vernam
ik hieromtrent het standpunt van de
Minister. Ik haal dit actuele voor-
beeld aan om de collega’s te tonen
dat het zo niet verder kan. Indien er
geen discussie ten gronde gevoerd
kan worden over de grootstedelijke
problemen zullen wij op de tribune
herhaaldelijk hetzelfde liedje blijven
zingen. Ik hoop dat de Minister ons
in die materie enig inzicht wil geven
naar aanleiding van de discussie die
wij hier voeren.

In de regelen inzake de verdeling van
het Vlaams Gemeentefonds ont-
breekt een niet onbelangrijk ele-
ment, namelijk hoe wij de gemeenten
kunnen belonen die getuigenis afleg-
gen van een goed beleid. Wanneer
men dan toch aan een wijziging denkt
van de regelen inzake verdeling dan
is dit een punt dat moet worden be-

sproken.
mist.

Men heeft hier een kans ge-

Ik geef enkele voorbeelden. Het cri-
terium bevolkingsaangroei heeft bij
de vaststelling van de verdelingsrege-
len een beperkt gewicht van 5 ten
honderd. Men zou de gemeenten die
het wonen op het grondgebied aan-
trekkelijk maken kunnen belonen.
Dat element moet in overweging
worden genomen. Men kan ook een
grotere nadruk leggen op het nu
reeds bestaande criterium van de be-
volkingsdichtheid. Dit element zou
men sterker kunnen laten doorwegen
en men zou de gemeenten kunnen
belonen die een politiek van inbrei-
ding voeren.

We zitten hier altijd op een twee-
sprong. Er wordt gezegd dat de
schaarse vrije ruimten in Vlaanderen
niet langer mogen worden ingeno-
men. Daarmee is iedereen het vol-
mondig eens. Dit kan echter slechts
wanneer er een consequente politiek
van inbreiding in onze dorps- en
stadskernen wordt gevoerd. Dat be-
tekent dat daaraan een waardeschaal
moet worden gehecht die vertaald
wordt in de criteria inzake de verde-
ling van het Vlaamse Gemeente-
fonds.

Ik wil onderstrepen dat het Gemeen-
tefonds twee duidelijke functies moet
hebben. Ten eerste een corrigerende
functie in die gemeenten en steden
die om verschillende redenen een
compensatie nodig hebben op basis
van objectieve verdeelcriteria. Ten
tweede, het Gemeentefonds moet de
gemeenten en steden aanmoedigen
die een beleid voeren dat als alge-
meen goed wordt beschouwd, zonder
dat daarbij te dirigistisch wordt opge-
treden door de regionale overheid.

Zo kom ik tot een punt dat in het
oog springt, namelijk het artikel in
verband met de stad Brugge. Ik be-
grijp uw beweegredenen daartoe wel.
Indien u wil dat uw rekening klopt
en indien u zegt dat u tot een waar-
borgverdeling moest komen met een
minimum toename van 1,93  ten hon-
derd dan valt Brugge daarbuiten. U
heeft gemeend dit slechts te kunnen
corrigeren wanneer u daarvoor in het
decreet een afzonderlijk artikel in-
schreef. U zal toegeven dat het een
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oplossing is die u gezocht hebt omdat
u precies met dat ene geval buiten
uw algemeen schema viel.

Minister L. Van den Bossche : De
wereld is groter dan Antwerpen. Ik
deel u mee dat naast Antwerpen ook
Zeebrugge bestaat.

De heer E. Beysen : Ik stel alleen
vast dat het toch vrij merkwaardig
kan genoemd worden dat een afzon-
derlijk artikel.. .

Minister L. Van den Bossche : Het
kan alleen merkwaardig worden ge-
noemd dat nooit in rekening werd
gebracht dat de zeehaven van Brugge
de tweede grootste is van Vlaande-
ren.

De heer E. Beysen : Wij kunnen lang
discussiëren over het feit of zij de
tweede dan wel de derde grootste is.

Minister L. Van den Bossche : Als
Gentenaar zeg ik het u misschien niet
met vreugde, maar het is de waar-
heid.

De heer E. Beysen : Daarover wil ik
met u nog een discussie aangaan,
maar daar gaat het nu niet over.

De Raad van State  maakt in zijn ad-
vies de opmerking dat hij niet volle-
dig heeft kunnen onderzoeken of dit
wel noodzakelijk was en aanvaard-
baar is.

Minister L. Van den Bossche : Kan
men spreken over noodzaken ? De
Raad van State bekijkt een wet waar-
over hij moet recht spreken. Al wat
hij daarbuiten doet zijn gemiste kan-
sen om zich te laten verkiezen.

De heer E. Beysen : Mijnheer de Mi-
nister, ik stel alleen vast dat in het
advies van de Raad van State  men
een zekere twijfel uitspreekt over de
noodzakelijkheid om een afzonder-
lijk artikel voor de stad Brugge in te
schrijven. Ik maak er niet meer van
dan het is. Ik stel het alleen gewoon
vast. Ik maak deze vaststelling niet
alleen. Ze is trouwens ook in de
Commissie aan bod gekomen.

Mijnheer de Voorzitter, ik besluit.
De verdelingscriteria die nu zijn sa-
mengesteld en die ons nu ter goed-
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keuring worden voorgelegd worden
meteen van bij de toepassing ervan
in een ander kader toegepast dan
oorspronkelijk voorzien. De Minister
heeft gezegd ervoor te zorgen dat er
een regulerende factor wordt inge-
last, namelijk de 1,93-sleutel. Dit be-
wijst dat u de grootste gemene deler
naar voren wilt brengen en u ervoor
wilt zorgen dat voor de verdeling van
het Gemeentefonds een zo groot mo-
gelijke consensus in de Vlaamse
Raad gevonden kan worden.

Ik zeg niet dat wij daartegen radicaal
gekant zijn. Ik stel alleen vast dat de
nieuwe verdelingssleutels niet objec-
tief worden toegepast in de bestaan-
de regeling zoals u die nu naar voren
brengt. U bouwt een corrigerende
factor in.

Minister L. Van den Bossche : Wat
bedoelt u met niet objectief ? Ik
bouw een overgangsfactor in om van
het ene stelsel naar het andere te
wandelen. Heb ik het juist begrepen
dat overgaan van het ene naar het
andere langer laten duren dan tussen
middernacht 31 december en 0 uur 1
januari, niet objectief is ?

De heer E. Beysen : U spreekt van
een overgangsfactor, maar u zal die
langer toepassen dan het voorbeeld
dat u aangeeft.

Minister L. Van den Bossche : Na-
tuurlijk. Is de niet-objectiviteit het in-
schakelen van een overgangsperiode
tussen het ene en het andere stelsel ?
Daarover wens ik eerst duidelijkheid
om te weten wat ik u moet antwoor-
den.

De heer E. Beysen : Ik zal het ant-
woord geven. Ik neem aan dat u re-
gulerend wil optreden om die over-
gang te versoepelen. Bij de bepaling
van de criteria moet worden vastge-
steld dat zij niet onmiddellijk inte-
graal kunnen worden toegepast,
waarvoor u een waarborgregeling
hebt gezocht. Die waarborgregeling
bestaat in de 1,93-sleutel die u nu
toepast. Wij zijn daar niet radicaal
tegen gekant. Wij stellen alleen vast
dat wanneer nieuwe criteria worden
uitgewerkt, zij niet onmiddellijk inte-
graal kunnen worden toegepast.

Minister L. Van den Bossche : Dus
het objectief verdwijnt ?
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De heer E. Beysen : Ik spreek zon-
der geschreven tekst.

Minister L. Van den Bossche : Mijn
hart deed reeds pijn.

De heer E. Beysen : Voor de vuist
spreken biedt soms voordelen, soms
nadelen, maar de voordelen wegen
altijd zwaarder door dan de nadelen.

Minister L. Van den Bossche : Dat
komt recht uit het hart.

De heer E. Beysen : In afwijking op
onze houding in de Commissie en re-
kening houdend met een aantal ele-
menten die ik hier namens de PVV-
fractie naar voren heb gebracht, ver-
klaar ik dat de PVV-fractie zich mor-
gen bij de stemming zal onthouden.

De Voorzitter : De heer Vankeirs-
bilck heeft het woord.

De heer E. Vankeirsbilck (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, collega’s, vooraf
wil ik twee collega’s van harte geluk-
wensen. Allereerst feliciteer ik de
heer Lisabeth, die niet alleen schrif-
telijk, maar ook mondeling op een
schitterende wijze de bespreking die
heeft plaatsgevonden in de Commis-
sie, heeft weergegeven. Ten tweede
feliciteer ik ook de Gemeenschaps-
minister van Binnenlandse Aangele-
genheden en Openbaar Ambt, omdat
hij met dit belangrijk ontwerp van
decreet een belangrijke beleidsoptie
uit de beleidsverklaring van de
Vlaamse Executieve van 14 februari
1989 concreet realiseert. Naar deze
beleidsoptie werd reeds zovele jaren
door de lokale besturen van ons
Vlaams Gewest gevraagd.

Aan de inhoud van dit decreet wijd
ik allereerst een aantal korte, maar
positieve beschouwingen. Positief is
ongetwijfeld dat door het aannemen
van dit decreet voortaan aan een be-
langrijk structureel financieringsme-
chanisme van onze lokale besturen
een wettelijk kader wordt gegeven.
De Vlaamse Raad heeft reeds voor
het parlementair reces een decreet
goedgekeurd waarin de wettelijke
formule om de jaarlijkse begrotings-
dotatie te berekenen werd vastge-
legd. Thans wordt bij decreet ook
duidelijk vastgelegd welke criteria
worden gehanteerd om deze dotatie
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elk jaar te verdelen tussen de 308
Vlaamse gemeenten.

Ten tweede is het ongetwijfeld even-
eens positief dat door het goedkeu-
ren van deze twee decreten - het
decreet dat reeds voor het reces werd
goedgekeurd en het decreet dat wij
waarschijnlijk morgen zullen goed-
keuren - een belangrijke materie in
verband met de lokale besturen aan
de bevoegdheid van de Vlaamse
Raad wordt toevertrouwd. In de toe-
komst zal de macht van de Executie-
ve om aan het Gemeentefonds wijzi-
gingen aan te brengen, fel worden
afgezwakt. Men zal niet langer door
een eenvoudig besluit van de Execu-
tieve de dotatie of de criteria op de
helling kunnen zetten.

Een derde positief element is de vast-
stelling dat ook dit decreet, net zoals
het decreet voor het Gemeentelijk
Investeringsfonds, op een tweetal be-
langrijke principes stoelt. Zowel de
formule om de jaarlijkse dotatie te
berekenen, als de criteria om deze
dotatie te verdelen, zijn gebaseerd op
objectieve, meetbare elementen. Be-
volkingscijfer, oppervlakte, densiteit,
tewerkstelling, aantal leerlingen en
fiscaal vermogen zijn duidelijk objec-
tieve, meetbare factoren, die niet af-
hankelijk zijn van subjectieve ele-
menten. Zij evolueren dus ook onaf-
hankelijk zowel van het beleid van
de Vlaamse Executieve, als van het
beleid van de gemeentebesturen, die
daarenboven de mogelijkheid heb-
ben om de gehanteerde criteria te
controleren.

Ik heb geluisterd naar het standpunt
van de heer Beysen. Eén van de as-
pecten die hij naar voren bracht was
dat men ervan moest uitgaan dat bij
de verdeling van de dotatie van het
Vlaams Gemeentefonds een goed be-
leid wordt gehonoreerd.

Na een onderzoek van dit decreet is
volgens mij het antwoord daarop po-
sitief. Voor de 296 van de 308 Vlaam-
se gemeenten met minder dan 50.000
inwoners wordt in de huidige regeling
jaarlijks bij de verdeling rekening ge-
houden met het rekenkundig gemid-
delde van de uitgaven van de laatste
drie rekeningen. Een verdeling op
basis van uitgaven kan een slecht be-

heer meer honoreren dan een dege-
lijk en goed beleid.

De criteria die nu worden behandeld
zijn dermate objectief meetbaar dat
een slecht beleid voortaan niet langer
gehonoreerd kan worden. Als burge-
meester verheug ik mij daar ten zeer-
ste over.

Een tweede belangrijk principe is de
uitbouw van de verdeling op basis
van een doorzichtige en eenvoudige
structuur. Wie de huidige structuur
met drie categorieën, zes klassen ge-
meenten en daarenboven twaalf cel-
len kent, weet uit ervaring dat het
voor de meeste mandatarissen onbe-
gonnen werk is zijn aandeel te con-
troleren. Men moest bijna hoogleraar
in de wiskunde zijn om daarin zijn
weg te vinden. Het systeem dat nu
wordt behandeld is veel eenvoudiger,
doorzichtiger en maakt de controle
van de lokale besturen naar de juist-
heid van de toepassing van deze cri-
teria mogelijk.

De CVP is daarover verheugd en be-
schouwt dit als een positief element
om het decreet goed te keuren.

Een vierde positieve beschouwing is
het feit dat men voor het eerst het
fiscaal vermogen van de gemeenten
als criterium heeft ingevoerd. Ik vind
dat men moet rekening houden met
het aspect rijkdom of armoede van
een lokaal bestuur. Bepaalde ge-
meenten ontvangen door hun ligging,
tewerkstelling en samenstelling van
bevolkingsgroepen minder fiscale in-
komsten dan gemeenten die centraal
gelegen zijn met een grote bevolking
en veel tewerkstelling.

Een laatste positieve beschouwing is
het invoeren van de waarborgclausu-
le. Het zou een onmogelijke taak ge-
weest zijn een nieuw decreet bij de
Vlaamse Raad in te dienen, als be-
paalde gemeenten heel wat minder
en andere gemeenten heel wat meer
zouden ontvangen ten aanzien van
1990. Dit zou een revolutie ontkete-
nen onder de Vlaamse gemeentebe-
sturen. Men moest - het was à priori
bijna een uitgangspunt - een sys-
teem vinden waarbij er geen verlie-
zers zouden zijn, waarbij er geen ge-
meenten of grote steden, noch platte-
landsgemeenten zouden zijn die in

1991 minder zouden krijgen dan in
1990.

Deze vijf aspecten zijn voor de CVP
positief en bepalen onze houding ten
aanzien van dit decreet.

Het is een politieke gewoonte steeds
te trachten ook een aantal aspecten
aan te brengen waarrond vragen rij-
zen.

Zoals de heer Beysen  zei, zou de pro-
centuele verhouding tussen de drie
categorieën van gemeenten vragen
blijven oproepen. Er werd alleen een
kleine correctie doorgevoerd ten
voordele van de gemeenten met min-
der dan 50.000 inwoners, een globale
aangroei van 0,25 ten honderd en een
klein snoepje voor de stad Brugge.
De globale verhouding is nagenoeg
dezelfde gebleven. Er zal opnieuw
van start worden gegaan met een
nieuw verdelingssysteem waarbij de
twee grote steden in het Vlaams Ge-
west, die 12,30  ten honderd vertegen-
woordigen van de totale bevolking
van het Vlaams Gewest, een aandeel
krijgen van 42,90  ten honderd. Tien
centrumsteden die globaal 13,07  ten
honderd van de totale bevolking van
het Vlaams Gewest vertegenwoordi-
gen zullen een aandeel krijgen van
15,75  ten honderd, inbegrepen de
0,20  ten honderd voor de stad Brug-
ge. De overige 296 gemeenten, die
74,6  ten honderd van de Vlaamse be-
volking vertegenwoordigen, krijgen
42,35  ten honderd van de jaardotatie.

Ik heb met veel aandacht geluisterd
naar de beschouwing van collega
Beysen  omtrent de problematiek van
de grote steden. Volgens mij is het
een blijk van begrip vanwege de com-
missarissen bij de bespreking van dit
decreet dat geen enkel lid van geen
enkele fractie enig amendement
heeft ingediend om de procentuele
verhouding te wijzigen ondanks het
feit dat zij niet volkomen met deze
verhouding akkoord gaan.

Ik voeg daaraan toe dat in die Com-
missie veelal commissieleden zitting
hebben die burgemeester of schepe-
nen zijn van gemeenten met minder
dan 50.000 inwoners. Collega Bey-
sen, alle commissieleden hebben be-
grip opgebracht voor de problema-
tiek van de grote steden en voor hun
financiële moeilijkheden. Ik vind het
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een uitstekende suggestie dat wij de
kans zouden krijgen met de Vlaamse
Executieve en de Minister in Com-
missie een grondige bespreking te
hebben over deze toch specifieke en
moeilijke problematiek van onze
twee grote steden, Gent en Antwer-
pen.

Een ander probleem dat nog vragen
oproept betreft de 30 ten honderd
verhoging toegekend bij de verdeling
op de basisgetallen van de maatsta-
ven gehanteerd voor de kustgemeen-
ten. In het verleden was er altijd be-
twisting omtrent de extra toeslag. Ik
kan uw redenering, zoals vervat in
het verslag van de heer Lisabeth, on-
derschrijven, met name dat men niet
alle kustgemeenten over dezelfde
kam mag scheren, dat er een onder-
scheid dient gemaakt tussen rijke en
minder gegoede kustgemeenten. Ik
vind het een uitstekend idee dat u
daar met betrekking tot het fiscaal
vermogen van bepaalde kustgemeen-
ten een correctiefactor aan toege-
voegd heeft, derwijze dat onze be-
zwaren toch fel worden gemilderd.

Ten derde, wens ik de Minister te
vragen of hij de intentie heeft - ik
weet dat wij in de Vlaamse Raad de
Regering niet op haar intenties on-
dervragen, maar het gaat hier om een
punt van pragmatische aard - om na
de goedkeuring van het decreet on-
middellijk aan de Vlaamse gemeen-
ten een rondschrijven te sturen met
het juiste totale aandeel dat zij mo-
gen verwachten voor het jaar 1991.
Dat zal hen meer duidelijkheid en
zekerheid bieden bij de opmaak van
hun begroting voor 1991. Zij zullen
een beter overzicht hebben over het
globale pakket van de gemeentelijke
ontvangsten. Thans wordt er een ra-
ming gemaakt op basis van het twee-
de kwartaal van 1990, vermenigvul-
digd met vier, met de verhoging van
4 ten honderd. Deze ramingen zullen
meestal lager liggen dan wat wij mo-
gen inschrijven op basis van de juiste
bedragen vermeld in de bijlage van
uw decreet. Ik herhaal mijn vraag,
mijnheer de Minister, bent u bereid
de lokale besturen onderrichtingen
ter zake te laten geworden ?

Ik heb dan nog een bijkomende op-

merking. Het is voor de lokale bestu-
ren onontbeerlijk voor een stabiel fi-
nancieel beleid dat zij veel vlugger in
het bezit worden gesteld van de eind-
afrekeningen. Het is niet gezond dat
het gemeentebestuur slechts in 1990
een eindafrekening krijgt van zijn
aandeel voor het jaar 1987. Uit de
besprekingen in de Commissie en na
lezing van het verslag ben ik van oor-
deel dat het wel degelijk uw bedoe-
ling is om vóór het einde van ieder
begrotingsjaar aan de lokale besturen
het juiste eindbedrag van het lopend
begrotingsjaar mee te delen. Kan ik
hieromtrent bevestiging krijgen ?

Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, dit waren enkele
beschouwingen die ik namens mijn
fractie heb geformuleerd in verband
met het decreet houdende de verde-
lingscriteria van de dotatie van het
Vlaams Gemeentefonds. De CVP-
fractie zal dit decreet goedkeuren.
(APPlad
De Voorzitter : De heer De Loor
heeft het woord.

De heer H. De Loor (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, met dit ontwerp-
decreet, dat morgen wellicht de in-
stemming zal krijgen van de leden
van deze Vlaamse Raad, wordt weer
een niet onbelangrijk punt van het
regeerakkoord gerealiseerd. Nadat
onlangs de decreten tot instelling van
het Vlaams Gemeentefonds en tot in-
stelling van een Vlaams Fonds voor
de Integratie van de Kansarmen wer-
den goedgekeurd, ziet het er naar uit
dat u de Minister aan het worden
bent die voor de gemeenten innover-
end optreedt.

Het feit dat beide decreten met een
miniem aantal tegenstemmen werden
goedgekeurd - er waren wel enkele
onthoudingen en ik verneem dat de
PVV zich morgen opnieuw zal ont-
houden - en dat dit morgen op-
nieuw zo zal zijn bewijst dat uw ont-
werp-decreten vooraf aan een ernstig
onderzoek en grondige bespreking
werden onderworpen.

De besprekingen die in de Commis-
sie omtrent dit ontwerp-decreet wer-
den gevoerd op 17 en 18 september
hebben dit eveneens aangetoond.
Nochtans is het een moeilijke en niet

te onderschatten materie en opdracht
- vooral daar het om centen gaat
waar alle gemeenten zo gevoelig voor
zijn - een bevredigende oplossing te
vinden voor de grootsteden, de cen-
trumsteden en de andere 296 ge-
meenten. Het feit immers dat de hui-
dige verdelingsregeling van het Ge-
meentefonds reeds 23 jaar van toe-
passing is, ondanks de menigvuldige
regeringsverklaringen die een wijzi-
ging vooropstelden, bewijst dit over-
duidelijk. Meerdere van uw voorgan-
gers hebben in het verleden welis-
waar pogingen gedaan om het stelsel
aan te passen maar ze zijn er niet in
geslaagd deze tot een goed einde te
brengen.

Nochtans kan niet worden ontkend
dat het huidig verdelingssysteem
schromelijke onrechtvaardigheden
bevat, vooral inzake celindeling van
de gemeenten en dat de thans gelden-
de verdelingscriteria de fiscaal rij kere
gemeenten verrijkt en de fiscaal ar-
mere besturen verarmt. Het getuigt
bijgevolg van fijnzinnigheid om voor-
taan de verdeling van de middelen
van het Gemeentefonds objectiever
en doorzichtiger te maken, waardoor
een algemene controle kan worden
uitgevoerd over de juistheid van de
in aanmerking genomen gegevens.

Al beseffen we dat tot in het absurde
kan gediscussieerd worden over de
aangewende criteria en de eraan ver-
bonden wegingscoëfficiënten, toch
menen we dat alle elementen samen
gezorgd hebben voor een goed even-
wicht : het behoud van de indeling
van de gemeenten in drie groepen,
de objectiviteit van de maatstaven,
de doorzichtigheid van de bereke-
ningsmethode en het correctief voor
fiscale armoede, een totaal nieuw cri-
terium dat een van de essentiële sleu-
tels wordt om de middelen van het
Gemeentefonds te verdelen.

Uiterst positief is ook het feit dat een
waarborgstelsel wordt ingebouwd om
te vermijden dat sommige gemeen-
ten, na invoering van de nieuwe bere-
keningswijze, waarop ook de heer
Vankeirsbilck alludeerde, plots veel
minder centen uit dit Gemeentefonds
zouden ontvangen. Concreet bete-
kent dit dat geen enkele gemeente
minder zal toebedeeld krijgen dan
haar aandeel van 1990, verhoogd met
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1,93 ten honderd. Ook dat is bijzon-
der verheugend als men weet dat de
ontvangsten uit het Gemeentefonds
de jongste jaren flink zijn verminderd
en nog amper 20 ten honderd verte-
genwoordigen van de financiële in-
komsten van de gemeenten, daar
waar deze vroeger 30 ten honderd
bedroegen. Deze nieuwe verdeling
waarborgt bijgevolg een stabiliteit
van de financiering van de gemeen-
ten.

De SP zal dit ontwerp dan ook met
overtuiging goedkeuren, er wel op
aandringend dat de uitbetaling van
de kwartaalvoorschotten zeer stipt
zou gebeuren alsook de definitieve
vaststelling van het eindbedrag.

Ook vragen we in de toekomst aan-
dacht voor het groeiend aantal ven-
nootschappen dat aan de aanvullende
gemeentelijke personenbelasting ont-
snapt wat een vermindering van de
gemeentelijke inkomsten tot gevolg
heeft.

Tot slot vraagt de SP ook aandacht
voor het feit dat voor de norm actieve
bevolking de gegevens voor de be-
drijven bekend zijn per maatschappe-
lijke zetel en niet per exploitatiezetel.
Hier zou bijgevolg moeten getracht
worden de werkelijke tewerkstel-
lingscijfers per gemeente in aanmer-
king te nemen. (Applaus bij verschil-
lende leden)

De Voorzitter : De heer Van Vae-
renbergh heeft het woord.

De heer E. Van Vaerenbergh (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Minister, dames en he-
ren, allereerst onderschrijf ik de vori-
ge sprekers die én de rapporteur én
de Minister en zijn medewerkers heb-
ben gelukgewenst met dit decreet dat
enerzijds het Gemeentefonds instelt
en anderzijds ook de verdeelsleutels
vastlegt. Voor de gemeenten biedt
dat rechtszekerheid en gewaarborgde
financiële inkomsten, wat voor hen
zeer belangrijk is.

Toch vragen wij aandacht voor wat
ook de vorige sprekers hebben ge-
zegd. Ik zal alle positieve elementen
van dit decreet die ze hebben aange-
haald niet herhalen, maar ik wijs wel
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nog eens op een negatief element,
waarop wij in de toekomst moeten
letten. Wij moeten namelijk vermij-
den dat er op gemeentelijke vlak een
maatschappij met twee snelheden
ontstaat.

Ongeveer 42 ten honderd van de kre-
dieten van het Gemeentefonds zijn
bestemd voor ongeveer 1 miljoen in-
woners. De spankracht tussen de
kleine gemeenten, met ongeveer
4.000 frank per inwoner, en de grote
met 24.000 frank per inwoner is een
verhouding van 1 tot 7 à 8. In het
Vlaamse land mogen er geen twee
soorten Vlamingen zijn en ook geen
twee soorten Vlaamse gemeenten.

Om in de toekomst een duale maat-
schappijvorm te vermijden is een
breed maatschappelijk debat nodig
om na te gaan hoe wij ervoor kunnen
zorgen dat efficiënt beheer wordt be-
loond. Ook vorige sprekers hebben
hierop gewezen. Dat is het wat wij
nastreven. Dat is de prioriteit voor
de toekomst.

Ik begrijp de problemen van de grote
gemeenten. Ik begrijp ook dat ze in
het verleden niet altijd even efficiënt
hebben gewerkt, ook al omdat zij
niet altijd vanwege de hogere over-
heid de druk voelden om het nodige
te doen, te saneren, en tijdig de nodi-
ge maatregelen te nemen. Kleine ge-
meenten hebben dat wel gedaan, en
als zij het niet deden werden zij on-
middellijk op de vingers getikt.

Wij wensen dat in de toekomst daar-
aan aandacht wordt geschonken. Er
mogen in Vlaanderen geen twee
soorten Vlamingen en geen twee
soorten Vlaamse gemeenten zijn.

Er dient een oplossing te worden ge-
vonden. Dit doet geen afbreuk aan
het feit dat wij dit ontwerp belangrijk
vinden en het zullen goedkeuren.
(Applaus bij de VU)

De Voorzitter : De heer Hancké
heeft het woord.

De heer L. Hancké (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, twee tenden-
sen komen in dit debat tot uiting.
Enerzijds hield men een pleidooi om
zware bijkomende inspanningen te
leveren voor de grote steden, en an-
derzijds werd gepleit voor de kleine
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gemeenten, die al mijn sympathie
hebben.

Ik ben de heer Vankeirsbilck dank-
baar voor de erkenning dat er zich in
de grote steden aparte problemen
stellen. Ik heb in mei, dus vóór het
reces, een interpellatie gehouden,
waarbij ik heb getracht de objectieve
problemen, onder meer op het vlak
van de kansarmoede, de hoge aanwe-
zigheidsgraad van alleenstaanden,
migranten, werklozen, de bestaans-
minimumtrekkers, uit te splitsen naar
enerzijds de kernstad en de randge-
meenten en anderzijds de ring, dus
de residentiële gemeenten daarrond.
Ik wijs er nogmaals op dat er zich
daar objectieve problemen stellen die
een aparte behandeling rechtvaardi-
gen.

Hoewel ik een geboren en getogen
Antwerpenaar ben, wil ik mijn stads-
genoten echter waarschuwen niet te
ver te gaan in de eisen die worden
gesteld aan onze Gemeenschap en
aan de centrale overheid.

Wanneer de grote steden slecht wer-
den beheerd, dan is dit vooral voer
voor historici. Het is een oude ge-
schiedenis. De stad Antwerpen had
voor het eerst een begrotingsdeficit,
dat het nooit meer heeft kunnen in-
halen, in 1909. De historici zullen
beamen dat het probleem inzake de
grote steden zich om de 20 jaar heeft
gesteld. De gouverneur van Antwer-
pen, Baron Holvoet, heeft in 1936
een zeer lijvige studie aan de proble-
men van de grootsteden gewijd. Toen
ook kwam aan het licht dat zij met
het gangbare fiscale stelsel niet in
staat waren hun eigen problemen op
te lossen en in hun eigen behoeften
te voorzien.

Er doen zich daar dus objectieve pro-
blemen voor. Ik meen dat het goed
is - tenzij wij bereid zijn zeer ver in
de geschiedenis terug te gaan en te
onderzoeken wat er allemaal scheef
gelopen is - de huidige situatie eens
te bekijken en na te gaan wat er ge-
daan kan worden.

Ten aanzien van de heer Beysen,  die
met vele Antwerpenaren de neiging
heeft zich als ultra-Antwerpenaar op
te stellen, wens ik te zeggen dat het
in onze budgettaire toestand - die
hij hier eveneens bestendig aanklaagt
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- niet mogelijk is voor Antwerpen
alles te hebben, laat staan zaken die
veel verlies met zich brengen. Naast
zware investeringen in de haven, een
stijging van het Gemeentefonds -
die we overigens verkregen hebben
- nieuwe criteria voor het Gemeen-
tefonds, aandelen in de fondsen
Lenssens  en Van den Bossche ter be-
strijding van de kansarmoede, maat-
regelen inzake woonnoodgebieden
en sociale huisvesting, komt u nog
nieuwe investeringen voor de haven
vragen en wenst u een verlieslatende
luchthaven te behouden. Bovendien
stellen we vast dat in het nieuwe ei-
senpakket gevraagd wordt de 63 mil-
jard frank schuld door de centrale
overheid te laten overnemen. Mis-
schien moet de aanvullende perso-
nenbelasting, zoals gebeurd is met de
werkloosheidssteun, genationali-
seerd worden. Ik ben bereid over
dergelijke problemen te spreken,
maar ik ben niet bereid te doen alsof
er in dit land geen andere problemen
zijn dan die van Antwerpen en Gent.
Dat men dit niet verkeerd begrijpe :
ik probeer mede een aantal inspan-
ningen te leveren om de situatie in
Antwerpen en Gent leefbaar te ma-
ken, maar ik wens de concurrentie
tussen de kleine en grote gemeenten
niet aan te zwengelen. Ik ben er .de
vertegenwoordigers van de kleine ge-
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meenten dankbaar voor indien wij in
de Commissie op een rustige en sere-
ne manier over dit soort problemen
hebben kunnen discussiëren zonder
ons van deze of gene zijde bloot te
stellen aan overaanbod en demago-
gie .

De Voorzitter : De heer Van Hoo-
land heeft het woord.

De heer R. Van Hooland : Mijnheer
de Voorzitter, ik ben niet zeker wat
de uitslag zou zijn van de analyse die
de heer Beysen  vraagt met betrek-
king tot de problematiek van de grote
steden. Het zou best kunnen dat ob-
jectief blijkt dat zij zelfs teveel krij-
gen. Ik ben ook niet zeker dat de
heer Beysen  bedoelde dat men aan
Brussel meer moet vragen.

Vervolgens kunnen de historici ons
ongetwijfeld veel leren, mijnheer
Hancké, over de ontwikkeling, de
evolutie van de problematiek van de
grote steden en ook de andere tijdens
de jongste 150-160 jaar. Ik verzeker
u echter dat de management-analys-
ten ons vandaag veel meer kunnen
zeggen over de stand van zaken wat
het beheer van de grote en de kleine
steden betreft. Ik betreur dat dit de-
bat hier niet vroeger kon worden ge-
voerd ; ik ben het ermee eens dat wij
het maar vroeger hadden moeten
vragen.
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Bovendien verzeker ik u dat de poli-
tologen en de schepenen van finan-
ciën van de grote steden ons vandaag
hetzelfde zeggen, met name dat wan-
neer men de grote steden niet ver-
plicht te saneren, zij het niet doen of
niet kunnen.

De Voorzitter : De algemene bespre-
king wordt morgen verdergezet.

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Hiermede zijn wij
aan het einde gekomen van onze
werkzaamheden voor vandaag.

Wij komen morgen om 11.30 uur en
14 uur opnieuw bijeen om onze agen-
da verder af te handelen.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
17.50 uur.
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